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Kalendarzowa zima dobiegła końca, wiosenna aura sprzyja robotom drogowym. Trwają prace zarówno na ulicy 
Mielęckiego w Bieruniu i ulicach Pancerniaków, Gaikowej i Jedlińskiej. Realizowane są dwa zadania:

Co nowego na drogach?
�I.��Przebudowa�drogI�PowIatowej�5927S,�ul.�MIelęckIego��

w�bIerunIu

1.		Zadanie	obejmuje	przebudowę	odcinka	drogi	powiatowej	ul.	Mielęckie-
go	 w	 Bieruniu	 o	 długości	 1871	 m.	 Na	 przedmiotowym	 odcinku	 drogi	
wykonywana	 jest	z	betonu	asfaltowego	droga	dla	pieszych	 i	 rowerów.	
W	chwili	obecnej	na	ukończeniu	są	roboty	nawierzchniowe	(wykonywa-
na	jest	ostatnia	warstwa	drogi	dla	pieszych	i	rowerów	w	kolorze	czerwo-
nym).	

2.		Wykonawca	robót	budowlanych:	Przedsiębiorstwo	Usługowo-Produkcyjne	
„ROL-BUD”	Spółka	Jawna	Pastor	Kazimierz	z	siedzibą	w	Kobielicach.

3.		Całkowita	wartość	zadania:	5	059	302,96	zł.	Zadanie	realizowane	w	ramach	
trzeciej	edycji	Rządowego	Funduszu	Polski	Ład:	Programu	Inwestycji	Strate-
gicznych.

4.	Przewidywany	termin	zakończenia	zadania:	koniec	marca	2024	r.

II.��Przebudowa�dróg�PowIatowych�5901S,�ul.�PancernIaków,�
ul.�gaIkowej�I�ul.�jedlIńSkIej�w�bojSzowach

1.		Zadanie	 obejmuje	 przebudowę	 dróg	 powiatowych	 ul.	 Pancerniaków,	
ul.	Gaikowej	i	ul.	Jedlińskiej	w	Bojszowach	o	łącznej	długości	ok.	3	316,00	
m.	W	chwili	obecnej	na	ul.	Pancerniaków	wykonana	została	warstwa	wiążą-
ca	nawierzchni	chodnika,	wykonywane	są	zjazdy,	planowana	jest	do	ułoże-
nia	warstwa	ścieralna	na	odcinku	od	ul.	Jana	do	ul.	Łącznej,	trwają	roboty	
związane	z	przebudową	chodnika	na	ul.	Gaikowej	na	długości	663	m,	na	
ul.	Jedlińskiej	na	długości	600	m	wykonana	została	nawierzchnia	jezdni	do	
warstwy	wiążącej.

2.		Wykonawca	robót	budowlanych:	Konsorcjum	Firm:	Lider	Konsorcjum:	Usłu-
gi	Transportowe	Opitek	Henryk,	Partner	Konsorcjum:	Usługi	Transportowo	
Drogowo	Mostowe	Jan	Opitek,	Partner	Konsorcjum:	Przedsiębiorstwo	Robót	
Drogowych	Grzegorz	Opitek.

3.		Całkowita	wartość	zadania:	17	293	671,10	zł.	Zadania	realizowane	w	ramach	
pierwszej	edycji	Rządowego	Funduszu	Polski	Ład:	Programu	Inwestycji	Stra-
tegicznych.

4.	Przewidywany	termin	zakończenia	zadania:	początek	października	2024	r.
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– Na początku ustalmy fakty, 
która to już kadencja Rady 
Powiatu w Pani samorządowym 
życiu i czym ta szósta różniła 
się od poprzednich?

– Tak, kończy się szósta kadencja 
Rady naszego powiatu. Po raz trzeci 
reprezentowałam w niej mieszkań-
ców Imielina, Chełmu Śląskiego 
i Bojszów, a po raz drugi miałam 
zaszczyt kierować jej pracami jako 
przewodnicząca. To była najdłuż-
sza kadencja, wcześniej wybory 
samorządowe odbywały się co 4 
lata, a zgodnie ze znowelizowa-
nym Kodeksem Wyborczym od 2018 
roku co 5 lat. Do tego jest to kaden-
cja wydłużona jeszcze o pół roku. 
Był to okres wielkiej próby dla nas 
samorządowców – najpierw pande-
mia, po niej exodus mieszkańców 
Ukrainy, którzy szukali schronienia 
przed wojną także w naszym powie-
cie. Dziś, z perspektywy czasu, 
wydarzenia te nie budzą już takich 
emocji, ale przecież każdy pamię-
ta, co czuliśmy wówczas, gdy to 
wszystko na nas spadło. Warto nad-
mienić, że w nadchodzącej kaden-
cji, Imielin będzie stanowił w wybo-
rach do powiatu osobny okręg. 
W tym kontekście była to ostatnia 
taka kadencja jak dotąd. Myślę, że 
to dobry moment, aby podziękować 
wszystkim, podkreślam – wszyst-
kim koleżankom i kolegom radnym 
za konstruktywną współpracę, 
odpowiedzialne decyzje, a nade 
wszystko wielką empatię okazywa-
ną w tamtych trudnych chwilach. 

– W Radzie często trzeba godzić 
odmienne interesy składających 
się na powiat gmin, radni mają 
różne oczekiwania i tempe-
ramenty, jaki jest na to Pani 
sposób?
– Gdy myślę o minionych 14 latach 
pracy w Radzie Powiatu, bez więk-
szego trudu mogę wskazać tę 
kadencję, gdy bywało naprawdę 
żywiołowo. Ta ostatnia minęła jed-
nak w duchu – powiedziałabym 
– synergii. To oczywiste, że radni, 
reprezentując różne gminy, mają 
swoje priorytety – nie chcą zawieść 
zaufania swoich wyborców. Jednak 
dyskusje na trudne tematy toczą się 
zwykle podczas tzw. komisji sta-
łych, ponieważ taki właśnie jest ich 
sens. Tam wypracowywane są pro-
jekty uchwał, opinie, stanowiska, 
wnioski do Zarządu Powiatu, itp. Do 
tego, niezbędna jest rzeczowa dys-
kusja, która rodzi kompromis. I to 
już cała tajemnica. Potem, podczas 
sesji przewodniczący w gruncie 
rzeczy nie ma zbyt trudnego zada-
nia do wykonania. Różnice zdań 
zostały wyjaśnione wcześniej, stąd 
na samej sesji zwykle jest spraw-
nie, konkretnie i spokojnie. 

– Jaka była w Pani oczach ta 
mijająca kadencja, co się udało, 
a co nie?
– Wiele rzeczy się udało! Cen-
trum Usług Społecznych to chyba 
największy sukces, ocaliliśmy 
zrujnowany gmach pokopalnia-
ny i nadaliśmy mu nową funkcję 
– opiekuńczą. To miejsce dla senio-
rów i innych osób potrzebujących 
wsparcia i pomocy, np. ofiar prze-
mocy domowej. Inwestycje drogo-
we zrealizowane kosztem ponad 
40 mln zł, w tym imielińskie rondo 
na ulicach Wandy i Nowozachęty, 
czy ścieżka rowerowa przy ulicy 
Satelickiej. Powstały nowe parkingi 
przy szkołach powiatowych. Powiat 
zadbał o zabytki, krzyże, kapliczki 
i pozyskał blisko 7 mln zł na remon-
ty kościołów św. Walentego w Bie-
runiu i św. Klemensa w Lędzinach. 
Nową jakość uzyskała sztandarowa 
impreza muzyczna powiatu Jesień 
Organowa i nasze nagrody kultu-
ralne – Clemensy. Wprowadziliśmy 
też nowość – Tytany, czyli nagro-
dy dla naszych wiodących przed-
siębiorców i firm. W tej kadencji 
zaczęliśmy przyznawać stypendia 
dla naszych najlepszych sportow-
ców, mistrzów kraju w różnych 
kategoriach wiekowych, również 
w dyscyplinach paraolimpijskich. 
Cieszyło nas rosnące zainteresowa-
nie powiatową imprezą rowerową 
Powiat na 5. Czego warto żałować, 
że nie wyszło? Może Mediateki, ale 
przecież udało nam się uruchomić 
Powiatową Bibliotekę Publiczną 
w Lędzinach, która ufam, że będzie 
zalążkiem, czegoś znacznie więk-
szego. 

– Jest Pani dyrektorem szko-
ły, oświata, kultura, również 
kultura fizyczna są Pani bliskie. 
Co cennego Pani zdaniem do tej 
sfery wnosi powiat? 
– Jako dyrektorowi szkoły oczy-
wiście najbliższy jest mi temat 
oświaty. Od trzech kadencji jako 
radna powiatowa pracuję w Komisji 
Edukacji, Kultury i Bezpieczeństwa 
Publicznego. Z bliska obserwuję, 
jak rozwijają się nasze dwie szkoły 
techniczne i bieruńskie LO. Świad-
czą o tym fakty, z którymi trudno 
tu polemizować. Przede wszystkim 
wymierną wiedzę o efektywności 
pracy szkoły dają wyniki egzami-
nów zewnętrznych. W odniesieniu 
do szkół średnich to zdawalność 
matury i egzaminów zawodowych. 
Nasze szkoły szczycą się rok 
rocznie zdawalnością wyższą niż 
ogólnopolska. W ostatnich latach 
zainwestowaliśmy ogromne, liczo-
ne w milionach złotych pieniądze 
w szkoły techniczne. Dzięki temu 
np. przyszli technicy mechanicy 
uczą się obsługi obrabiarek CNC, 
bo mają je w swoich szkolnych 

warsztatach, mają też własną spa-
walnię, a nawet kuźnię. Równie 
nowocześnie wygląda nauka innych 
zawodów – elektryków, informa-
tyków, logistyków. W bieruńskim 
liceum z kolei oprócz doskonałych 
warunków nauki, młodzież dodat-
kowo przygotowuje się do studiowa-
nia w oparciu o dodatkowe zajęcia, 
realizowane w innowacyjny sposób 
np. w klinice prof. Ficka „Galen”. 
Jeśli idzie o kulturę w naszym 
powiecie, to myślę, że większość 
mieszkańców miała okazję posłu-
chać koncertów Jesieni Organowej. 
Od lat powiat organizuje też plene-
ry malarskie, po których w galerii 
Starostwa odbywają się wernisaże. 
Przykładów takich działań na rzecz 
rozwoju kultury można wskazać 
naprawdę wiele. Na pewno nie bez 
znaczenia jest finansowe wsparcie 
dla wielu wartościowych oddolnych 
inicjatyw twórczych, np. na rzecz 
promocji naszej kultury regional-
nej. Chcąc uhonorować rodzimych 
twórców, a także osoby działające 
na rzecz rozwoju kultury, od wielu 
lat przyznawane są przez władze 
powiatu nagrody Clemensa. W spor-
cie też sporo się dzieje, organizuje-
my różnorodne powiatowe zawody 
– żeglarskie, szachowe, modelar-
skie i wiele innych. Spektakularnym 
wydarzeniem są na pewno coroczne 
Igrzyska Osób Niepełnosprawnych. 

– Zapytam o plany na przy-
szłość, co uważa Pani za 
największe wyzwanie przed 
jakim staną władze powiatu 
siódmej kadencji? I czy będzie 
Pani kandydować kolejny raz do 
Rady Powiatu? 
– Jest kilka wyzwań, z którymi kolej-
na Rada będzie musiała się zmie-
rzyć. Bez wątpienia pierwszoplano-
wą kwestią jest pozyskanie środków 
na inwestycje w źródła czystej ener-
gii dla obiektów administracji powia-
towej oraz podległych jednostek 
organizacyjnych. To z jednej strony 
sprawa ekologii, z drugiej zwiększe-
nie oszczędności, jeśli idzie o wydat-
ki na energię elektryczną. Już dziś 
są one bardzo duże, a wiemy, że 
koszty energii nadal będą rosły. 
Mamy przed sobą temat zapew-
nienia tzw. pieczy zastępczej dla 
dzieci pokrzywdzonych przez los, 
mieszkańców naszego powiatu. Dziś 
wygląda to w ten sposób, że dzieci, 
którym rodzice nie mogą zapewnić 
opieki i wychowania, umieszcza-
ne są w ośrodkach niejednokrotnie 
oddalonych kilkaset kilometrów od 
domu, tam gdzie w danej chwili jest 
wolne miejsce. To problem arcyważ-
ny. W tej kadencji rozpoczęliśmy sta-
rania o środki na budowę placówki 
opiekuńczo-wychowawczej w Lędzi-
nach, a jak można sobie wyobrazić 
będzie to kosztowna inwestycja. Są 

też nie cierpiące zwłoki inwestycje 
w dostępność naszych szkół powia-
towych dla uczniów niepełnospraw-
nych. Z tym związana jest sprawa 
braku w powiecie szkoły integracyj-
nej, a niestety liczba dzieci z różny-
mi schorzeniami w ostatnich latach 
stale rośnie. Myślę, że nadszedł 
czas na odbycie takiej dyskusji. To 
co oczywiste, oczkiem w głowie 
radnych są zawsze inwestycje dro-
gowe, budowa ścieżek rowerowych, 
bieżące utrzymanie w należytym 
porządku przestrzeni publicznej. 

I bez wątpienia tak będzie w kolej-
nej kadencji, tym bardziej, że pozo-
stawiamy liczne projekty drogowe. 
Które w pierwszej kolejności będą 
realizowane? O tym zdecydują nasi 
następcy. Czy będę miała przywilej 
współdecydowania o dalszym roz-
woju naszego powiatu? Jeśli moja 
kandydatura zyska poparcie, będę 
działać dalej, tak dobrze, jak tylko 
potrafię.

Dziękuję za rozmowę i życzę 
powodzenia! 

Z Anną Kubicą
Przewodniczącą Rady Powiatu  
VI kadencji 
rozmawia Zdzisław Kantor
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– Jaki jest ten nasz dwudziesto-
pięcioletni powiat?
– Dobiega końca 6. kadencja Rady 
Powiatu. Mamy za sobą srebrny 
jubileusz. Muszę powiedzieć, że tę 
kadencję mimo perturbacji, poli-
tycznych, globalnych – Covid, wojna 
w Ukrainie, jak i budżetowych, koń-
czymy w dobrej formie, również tej 
finansowej. Decyzjami rządowymi 
utraciliśmy od 2018 roku dochody 
z tytułu zrzutu słonych wód, czyli 
3,5 mln rocznie, które od 12 lat 
wpływały do Powiatowego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Wodnej – głównie z kopalń 
Piast i Ziemowit. Razem to 17 mln, 
z których wcześniej remontowali-
śmy drogi w technologii „cichych 
asfaltów”, a planowaliśmy, że 
przeznaczymy je na odbudowę 
wałów przeciwpowodziowych, ale 
ich niestety nie ma. Ruszyła za 
to budowa drogi ekspresowej S-1 
i to jest największy sukces, że po 
ponad 20. latach planowania, kon-
sultacji, w końcu jest w realizacji. 
I jakkolwiek byśmy na to dzisiaj 
nie patrzyli, będzie to oś rozwojowa 
powiatu. W sytuacji planowanego 
wygaszania kopalń do 2049 roku, 

głównie za sprawą wyczerpania 
zasobów węgla, gminy powiatu 
żyjące z górnictwa muszą myśleć 
o dywersyfikacji gospodarczej. 
S1 to inwestycja strategiczna dla 
powiatu, który „dusił” się od natło-
ku samochodów. Oddanie tej drogi 
wyprowadzi tranzyt wschód-zachód 
i północ-południe z dróg powia-
towych, zaś zaplanowane cztery 
dostępne dla mieszkańców powia-
tu węzły komunikacyjne, umożli-
wią sprawne przemieszczanie się 
po aglomeracji. Kończąc kadencję 
zostawiamy komplet dokumentacji 
projektowych z pozwoleniami na 
przebudowę dróg dojazdowych do 
wszystkich węzłów komunikacyj-
nych. Z Generalną Dyrekcją Dróg 
Krajowych zarówno w Katowicach, 
jak i w Krakowie mamy poczynione 
ustalenia co do dróg serwisowych, 
ich parametrów. To ważne uzgod-
nienia.

– A co poza tymi spektakularny-
mi inwestycjami?
Opieka senioralna, można rzec 
wzorcowy model do powielania 
w całym kraju. Budynek byłej 
maszyny wyciągowej lędzińskiego 

„Starego Piasta” powiat zaadop-
tował na Centrum Usług Społecz-
nych, instytucję zajmującą się 
kompleksowo dziennym wspar-
ciem osób starszych, samotnych, 
często wykluczonych. Kolejnym 
wyzwaniem będzie całodobowy 
Dom Opieki Senioralnej. Powstanie 
prawdopodobnie w formule part-
nerstwa publiczno-prywatnego, na 
wzór szpitala z powiatu żywieckie-
go. Mamy najniższe bezrobocie 
w Polsce – 1,2% wśród powiatów 
ziemskich i jedno z najniższych 
w Polsce. Jesteśmy eko, wzniesio-
ny w 2010 r. budynek Starostwa 
ogrzewany jest pompami ciepła 
– byliśmy wtedy prekursorami 
takich rozwiązań. Dziś czerpiemy 
energię z „dachu”, a właściwie za 
pośrednictwem paneli fotowol-
taicznych ze słońca. Te 25 lat, to 
też znaczny przyrost ludności 
– fenomen w skali kraju, jesteśmy 
jednym z nielicznych powiatów 
w kraju, któremu wskutek migracji 
i przyrostu naturalnego „przybyła” 
średniej wielkości gmina. W 1998 r. 
było nas 55,5 tys. dziś mamy 59,9 
tys. mieszkańców. 

– W mijającym pięcioleciu 
zmagaliśmy się z koronawiruso-
wą epidemią oraz ze skutkami 
wojny w Ukrainie, jak te zagad-
nienia wpłynęły na powiat?
– Wiele się zmieniło jeśli idzie 
o relacje międzyludzkie. Nauczyli-
śmy się pracować i uczyć zdalnie. 
Wydarzenia w Ukrainie wykrzesały 
z nas ogromną dozę empatii i niesa-
mowitą chęć pomagania. Z drugiej 
strony, niejednokrotnie nie szanuje-
my się nawzajem, a w mediach spo-
łecznościowych wzbiera niekontro-
lowana fala hejtu. Trudno się z tym 
pogodzić. Niemniej, choć były to 
wydarzenia o charakterze apokalip-
tycznym, powiat i jego społeczność 
zdały ten niezwykle trudny życiowy 
egzamin. Chwilowe spowolnienie 
zostało przełamane. Powiat okrzepł 

przez te ćwierć wieku, ma już solid-
ne podwaliny, rozwija się i myślę, 
że tak już zostanie. 

– Co zatem obecne władze 
powiatu pozostawiają po sobie?
– Dobre szkoły z wysokim poziomem 
nauczania i zdawalnością, choć cią-
gle czekamy na środki z Unii Euro-
pejskiej, które mają pomóc je zmo-
dernizować, szczególnie w zakresie 
dostosowania naszych placówek 
szkolnych do potrzeb osób z niepeł-
nosprawnościami i wymiany sieci 
elektrycznych oraz budowy instala-
cji produkujących prąd na dachach 
szkolnych gmachów. Dobrze funk-
cjonujący urząd, z kompetentnym 
zespołem urzędniczym, choć muszę 
powiedzieć, że trudno jest zatrzy-
mać dobrych pracowników w Sta-
rostwie Powiatowym, kiedy rynek 
pracy oferuje lepsze wynagrodze-
nia. Przed kolejną Radą i Zarządem 
Powiatu będzie sporo wyzwań. Są 
plany, dokumentacje projektowe, 
uzgodnienia i stosowne pozwole-
nia, ale potrzeba pieniędzy. Przed 
powiatem budowa Placówki Opie-
kuńczo-Wychowawczej, niezbędny 
jest całodobowy Dom Opieki Senio-
ralnej. Budowa drogi ekspresowej 
S1 oraz tunelu pod torami w Bie-
runiu Nowym wymaga połączenia 
tych wielkich inwestycji infrastruk-
turalnych z drogami powiatowym. 
Zostawiamy pozwolenia budowlane 
i projekty, gotowe i te w trakcie pro-
jektowania. Czeka nas przebudowa 
ul. Wawelskiej i Jagiełły w Bieruniu 
Nowym, od tunelu do obwodnicy 
nowej części miasta; przebudowa 
ul. Wolskiej w Jedlinie, od kościoła do 
skrzyżowania z obwodnicą Oświęci-
mia oraz dalej do granicy z Miedź-
ną; w Lędzinach budowa łącznika 
ok. 300 m.b. od ul. Oficerskiej do 
ul. Ziemowita, która połączy się 
z węzłem Lędziny i kompleksowa 
przebudowa ulicy Oficerskiej. W Bie-
runiu przebudowa ul. Krakowskiej; 
przebudowa skrzyżowania ul. Boj-

szowskiej z DW-931. To inwestycja 
wspólna marszałka, burmistrza 
i powiatu, którą jako inwestor zastęp-
czy realizuje powiat i powinna ruszyć 
latem 2024. Są jeszcze przygotowa-
ne dokumentacje dróg rowerowych, 
m.in. wzdłuż ul. Barwnej w Świer-
czyńcu. Mamy pozwolenie na budo-
wę drogi rowerowej po wałach prze-
ciwpowodziowych, od „Degolówki” 
przez Bijasowice i dalej w kierunku 
na Jajosty, ale wymaga aktualizacji, 
gdyż wały dalej są nieskończone. To 
co zostawiamy to zadania na całą 
kolejną kadencję, a ich koszt to ok. 
200 mln zł.

– Panie starosto, z powiatem 
jest Pan związany blisko trzy-
dzieści lat, czuje się pan spełnio-
ny jako samorządowiec? 
– W 1998 roku pierwszy raz zosta-
łem radnym powiatowym z Bierunia, 
gdzie mieszkałem. Byłem dyrek-
torem ds. Pracy na „Piaście”. Nie 
sądziłem, że samorząd pochłonie 
mnie na tyle lat i bez reszty. To dla 
mnie osobiście wielka duma, że 
obecnie jestem jednym z czterech 
śląskich starostów o tak długim 
stażu. Zastanawiam się czasem dla-
czego i dochodzę do wniosku, że ta 
praca to służba, tak to traktuję. Trwa 
dotąd, dopóki pozytywnie postrze-
gają cię mieszkańcy. Przez 22 lata 
zbudowałem kilka mostów, kilome-
try dróg samochodowych, rowero-
wych i chodników. Powstały budynki 
Starostwa Powiatowego, PZD i CUS. 
W 2010 r. walczyliśmy z powodzią, 
potem z epidemią i przyjęliśmy 
uchodźców z dotkniętej wojną Ukra-
iny. To, tak z grubsza. Czuję się speł-
niony jako samorządowiec, ale nie 
jestem wypalony. Choć, nie cieszy 
mnie fakt, że do lokalnych samorzą-
dów wpychają się partie polityczne, 
będę kandydował do Rady Powiatu 
kolejny raz, gdyż wierzę w świado-
me decyzje wyborców i sprawiedli-
wą ocenę mojej pracy jako starosty. 

Rozmawiał Zdzisław Kantor

Powiat teraz i w nieodległej  
przyszłości widziany  
oczami starosty Bernarda Bednorza 

Od 1992 badminton jest jedną 
z dyscyplin olimpijskich. To, 
że badmintonem powiat stoi 
wiemy od lat, ale to obec-
nie odnotowujemy nie tylko 
wzrost jego popularności, ale 
i znaczące sukcesy naszych 
badmintonistów. 

5 lutego starosta bieruńsko-lędziń-
ski Bernard Bednorz oraz członek 
zarządu Łukasz Odelga wręczyli 
stypendia sportowe zawodniczkom 
i zawodnikom, odnoszącym spekta-
kularne sukcesy w tej widowiskowej 
dyscyplinie sportu. W gronie powia-
towych stypendystów znaleźli się: 

Joanna Podedworny, Kinga Stok-
fisz, Szymon Stokfisz, Wiktor Tre-
cki oraz parabadmintonistka Anna 
Wolny. Warto przypomnieć, że aby 
otrzymać powiatowe stypendium 
sportowe powiatu trzeba zająć 
przynajmniej jedno z trzech naj-
wyższych miejsc w mistrzostwach 
na poziomie krajowym w kategorii 
wiekowej junior lub senior, w dyscy-
plinach uznawanych za olimpijskie. 
Wszystkim badmintonistom, którzy 
w tym roku otrzymali stypendia 
sportowe serdecznie gratulujemy 
oraz życzymy licznych sukcesów 
w rozgrywkach krajowych i zagra-
nicznych. (red.)

Stypendia sportowe dla badmintonistów
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W zeszłym roku minęło ćwierćwie-
cze funkcjonowania powiatu bie-
ruńsko-lędzińskiego. 9 listopada 
1998 roku odbyła się pierwsza sesja 
Rady Powiatu pierwszej kadencji 
i to tę datę uznaje się za jego sym-
boliczny początek. Powstał jako 
powiat ziemski tyski, ale już w 2002 
roku przyjął suwerenną dwuczło-
nową nazwę – Powiat Bieruńsko-
Lędziński. 

Jest jednym z najprężniej rozwi-
jających się powiatów ziemskich nie 
tylko na Śląsku, ale także w Polsce. 
Wielokrotnie znajdował się czele 
samorządowych rankingów, był 
nagradzany i wyróżniany, m.in. sta-
tuetkami „Kazimierza Wielkiego”. 
Cechuje go silna tożsamość lokal-
nych wspólnot i ich zdolność do 

podejmowania wspólnych inicjatyw 
i przedsięwzięć. Jego gospodar-
cze atrybuty to wyszkolone kadry, 
branżowa różnorodność, przedsię-
biorczość, profesjonalizm lokalne-
go rzemiosła oraz funkcjonowanie 
w najbliższym otoczeniu biznesu 
międzynarodowego, m.in. KSSE 
Podstrefa Tyska. Od 2022 roku 
powiat nagradza wiodących przed-
siębiorców nagrodami w dziedzinie 
przedsiębiorczości „Tytan”.

Budowany od podstaw, dziś może 
pochwalić się wyremontowanymi 
drogami, rondami, mostami, trak-
tami pieszymi i ścieżkami rowero-
wymi, bezpiecznymi, oświetlonymi 
przejściami drogowymi, zmoderni-
zowanymi placówkami szkolnymi 

wraz z boiskami oraz zadbanymi 
zabytkami. 

Od 2010 roku ma nowy gmach 
Starostwa Powiatowego, a od 2013 
budynek Powiatowego Zarządu 
Dróg, które stanęły w Bieruniu. 

Najnowszą dumą powiatu jest 
Centrum Usług Społecznych Powia-
tu Bieruńsko-Lędzińskiego, zlokali-
zowane w Lędzinach. Dzięki rewita-
lizacji, zdewastowany pokopalniany 
obiekt maszyny wyciągowej zyskał 
nowe oblicze. Gmach odzwiercied-
la cechy przemysłowej zabudowy 
dawnej lędzińskiej kopalni Piast, 
a industrialne wnętrza służą dziś 
aktywizacji seniorów oraz zapew-
niają ochronę osobom dotkniętym 
przemocą w rodzinie, a także oso-
bom pieczy zastępczej. 

Jego realizacja za blisko 11 mln 
zł możliwa była dzięki uzyskanemu 
wsparciu z Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjne-
go na lata 2014-2020 Województwa 
Śląskiego oraz budżetu państwa 
w wysokości blisko 7,5 mln złotych. 

Powiat, który wyrósł w oparciu 
o przemysł wydobywczy, ocalił 
„zielony” charakter. Jest dogodnym 
miejscem do osiedlania się, oferu-
jąc swoje walory kulturowe, kra-
jobrazowe, przyrodnicze i rekre-
acyjne. Jest proekologiczny, np. 
budynek Starostwa Powiatowego 
zasila w prąd instalacja fotowolta-
iczna, a ogrzewają i chłodzą pompy 
ciepła. 

W 1999 roku powiat liczył 55.557 
mieszkańców. Obecnie zamieszku-
je go 59.991 mieszkańców. Postępu-
je jego urbanizacja, a stopa urba-
nizacji kształtuje się na poziomie 

78,2%. Jego gęstość zaludnienia to 
379 osoby/km². Przeważają kobie-
ty stanowiące 50,8% zamieszkują-
cych go osób, mężczyzn jest 49.2%. 
W latach 2002-2022 liczba miesz-
kańców wzrosła ok. 8%. 

Powiat Bieruńsko-Lędziński ma 
obecnie ujemny przyrost natu-
ralny wynoszący –124, co odpo-
wiada przyrostowi naturalnemu 
–2,07/1000 mieszkańców. 

444

Nasz Powiat 25.letni
Upływająca kadencja Rady Powiatu jest nie tylko przyczynkiem do snucia planów na przyszłość, ale przede 
wszystkim skłania do podsumowań, szczególnie tej mijającej (wydłużonej) kadencji. Przygotowany został 
obszerny 90. stronnicowy „Raport z dokonań Rady Powiatu Bieruńsko-Lędzińskiego VI kadencji (2018-
2024)”, który w dużym skrócie prezentujemy na stronach powiatbl.pl 

Ranking	to	kolejność	osób,	instytucji	lub	rze-
czy	ustalana	na	podstawie	przyjętych	wcześ-
niej	kryteriów	oceniających.	Dla	jednostek	
samorządu	terytorialnego	ten	najistotniejszy	
to	ranking	finansowy.	Jest	on	narzędziem,	
obrazującym	kondycję	finansową	gmin,	
miast	i	powiatów.
Rok	do	roku	taki	raport	jest	sporządzany	
przez	specjalistów	z	Uniwersytetu	ekono-
micznego	we	Wrocławiu,	jego	inicjatorem	
jest	Fundacja	Instytut	Studiów	Wschodnich,	
a	źródłami	danych	są	Regionalne	Izby	Obra-
chunkowe.	
„Ranking	Finansowy	Samorządu	Terytorialne-
go	w	Polsce	2022”	przedstawia	obiektywnie	
sytuację	finansową	jednostek	samorządu	
terytorialnego	w	kraju.	Jest	oparty	o	szereg	
wskaźników,	takich	jak:	udział	dochodów	
własnych	w	dochodach	ogółem,	rela-
cja	nadwyżki	operacyjnej	do	dochodów	
ogółem,	udział	wydatków	inwestycyjnych	
w	wydatkach	ogółem,	obciążenie	wydatków	

bieżących	wydatkami	na	wynagrodzenia	
i	pochodne	od	wynagrodzeń,	udział	środków	
europejskich	w	wydatkach	ogółem,	relacja	
zobowiązań	do	dochodów	ogółem,	czy	
udział	podatku	dochodowego	od	osób	
fizycznych	w	dochodach	bieżących.	Brzmi	
to	w	dość	złożony	sposób,	ale	biorąc	pod	
uwagę	skomplikowaną	metodologię	jego	
powstawania,	gwarantuje	rzetelność	i	wia-
rygodność	opracowania,	które	powstało	już	
szósty	raz.
W	2022	roku	powiat	bieruńsko-lędziński	
uplasował	się	na	30.	miejscu	na	314	skla-
syfikowanych	powiatów	ziemskich.	Pośród	
powiatów	śląskich	ustąpił	miejsca	jedynie	
3.	powiatom:	bielskiemu	(9),	rybnickiemu	
(18)	i	gliwickiemu	(22),	a	za	sobą	zostawił	
m.in.	powiaty:	częstochowski	(33),	będziń-
ski	(44),	myszkowski	(64),	tarnogórski	(80),	
mikołowski	(171)	oraz	sąsiednie	powiaty:	
pszczyński	(89)	i	oświęcimski	w	woj.	mało-
polskim	(231).	
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Powiat wySoko w „RaNkiNgu FiNaNSowym SamoRządu teRytoRialNego w PolSCe”
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W 2022 roku urodziło się 586 
dzieci, w tym 49,1% dziewczynek 
i 50,9% chłopców. Należy do powia-
tów o relatywnie młodej populacji. 
Średni wiek mieszkańców to 40,8 
lat i jest nieznacznie mniejszy od 
średniego wieku mieszkańców 
województwa śląskiego (43,3) oraz 
od średniego wieku mieszkańców 
całej Polski (42,2). 

60,7% jego mieszkańców jest 
w wieku produkcyjnym, 20% 
w wieku przedprodukcyjnym, 
a 19,3% w wieku poprodukcyjnym. 
W powiecie bieruńsko-lędzińskim 
na 1000 mieszkańców pracuje 304 
osoby. Jest to więcej od średnich 
wartości dla województwa śląskie-

go – 277 osób oraz znacznie wię-
cej od średnich wartości dla Polski 
– 257. Bezrobocie rejestrowane na 
koniec 2022 r. wynosiło 1,7%, przy 
znacznie wyższych wskaźnikach 
dla województwa śląskiego wyno-
szących 3,7% i dla całego kraju 
5,2%.

Powiat Bieruńsko-Lędziński 
należy do powiatów bezpiecznych. 
W 2022 r. na jego terenie stwier-
dzono 851 przestępstw. W stosunku 
do 2021 roku nastąpił spadek o 164 
przestępstwa. Oznacza to, że na 
każdych 1000 mieszkańców odno-
towano jedynie 14,9 przestępstwa, 
a średnia wykrywalność kształto-
wała się na poziomie 63%.

Nasz powiat jest powiatem zapew-
niającym szeroką dostępność różno-
rodnych usług edukacyjnych i kul-
turalnych, otwartym na współpracę, 
o sprawnej administracji. Wystarczy 
nadmienić, że Wydział Komunikacji 
wydał w upływającym pięcioleciu 
blisko 87 tys. decyzji administracyj-
nych, ponad 173 tys. dokumentów 

komunikacyjnych oraz ponad 
55 tys. tablic rejestracyjnych. 
Wydział Środowiska i Rol-
nictwa przeprowadził ponad 7 tys. 
postępowań administracyjnych, 
regulujących stan formalno-prawny 
podmiotów korzystających ze śro-
dowiska, w szczególności w zakre-
sie ochrony powietrza i klimatu, 

gospodarki odpadami, geologii, 
ochrony przyrody, gospodarki leśnej, 
rybactwa śródlądowego, łowiectwa 
i ochrony gruntów rolnych, a Wydział 
Budownictwa i Architektury wydał 
ponad 3,3 tys. pozwoleń na budowę.

Powiatowa	Biblioteka	Publiczna	(PBP)	w	Lędzinach	
została	powołana	na	mocy	Uchwały	Rady	Powiatu	
Bieruńsko-Lędzińskiego	z	dnia	23	listopada	2020	roku	
i	wpisana	została	do	Rejestru	Instytucji	Kultury	pod	nr	
1/2021	z	dniem	1	stycznia	2021	roku.	
Mieści	się	w	Powiatowym	Centrum	Społeczno-Gospo-
darczym	(PCSG)	w	Lędzinach	przy	ul.	Lędzińskiej	24.	
W	latach	2020-2021	dokonano	modernizacji	pomiesz-
czeń	PCSG	na	cele	kulturalne.	Wykonano	projekt	
architektoniczno-budowlany	i	instalacji	elektrycznych	
wraz	z	uzyskaniem	niezbędnych	uzgodnień	i	decyzji	
o	pozwoleniu	na	budowę.	Koszt	realizacji	zada-
nia	zamknął	się	kwotą	183.857,97	zł,	w	tym	z	RFIL	
139.578,88	zł.
W	ramach	przedsięwzięcia	wykonano	szereg	robót	
budowlanych,	polegających	na	przebudowie	części	
pomieszczeń	parteru.	Zamknięto	przestrzeń	bibliotecz-
ną	przeszklonymi	drzwiami,	postawiono	nowe	ścianki	
działowe,	pojawiły	się	nowe	drzwi	i	parapety,	zrealizo-

wano	roboty	instalacyjne	w	zakresie	instalacji	wodno-
kanalizacyjnej	i	elektrycznej,	zamontowano	klimaty-
zatory	i	nowe	oświetlenie	oraz	naprawiono	posadzki.	
Do	odmalowanych	pomieszczeń	zakupiono	niezbędne	
meble	i	urządzenia.	Tą	drogą	powstała	placówka	
biblioteczna	z	prawdziwego	zdarzenia,	obecnie	jedyna	
samodzielna	biblioteka	powiatowa	w	województwie	
śląskim.	
samodzielna	biblioteka	powiatowa	w	województwie	
śląskim.	
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W pierwszym roku istnienia 
budżet powiatu kształtował się na 
poziomie zaledwie 8 mln złotych. 
Systematycznie rósł na przestrze-
ni lat. Wydatki budżetowe w 2022 
roku zamknęły się kwotą blisko 63 
mln zł. W roku 2023 ukształtowa-
ły się na poziomie ok. 72 mln zło-
tych.

Warto pamiętać, że o rozwoju 
powiatu decydują liczne uwarun-
kowania wewnętrzne i zewnętrzne. 
Pośród nich m.in. polityka rządu 
w zakresie finansowania zadań reali-
zowanych przez samorządy, napływ 
środków unijnych, kondycja przemy-
słu – tu szczególnie górnictwa oraz 
energetyki, konkurencja ze strony 
powiatów ościennych, demografia 
oraz czynniki trudne do przewidze-
nia i obiektywnie niezależne, jak pan-

demia, czy konflikt zbrojny za naszą 
wschodnią granicą.

Bliscy opanowania koronawiru-
sowej epidemii, stanęliśmy w obli-
czu agresji na Ukrainę. Z otwartymi 
sercami powiat przyjął uciekinie-
rów z terenów ogarniętych wojną. 
Ta solidarna pomoc byłaby niemoż-
liwa bez ogromnego zaangażowa-
nia naszej powiatowej wspólnoty, 
mieszkańców, organizacji i sto-
warzyszeń, przedsiębiorców oraz 
lokalnych samorządów.

Edukacja, kultura, wspólne 
obyczaje i historia mocno spaja-
ją naszą powiatową społeczność. 
Nasz samorząd docenia znaczenie 
oświaty oraz kultury dla zacho-
wania tradycji, wartości ducho-
wych, jakości życia i wychowania 
przyszłych pokoleń. W trosce o te 
wartości, od ponad dwudziestu lat, 
powiat nagradza wyróżniających 
się twórców, animatorów i mece-
nasów kultury „Clemensami”, orga-
nizuje festiwal „Jesień Organowa”, 

przygotowuje wystawy, plenery 
i warsztaty twórcze oraz ratuje 
lokalne zabytki. Dba o poziom 
powiatowego szkolnictwa i szkol-
ną infrastrukturę. Dotuje sport 
i rekreację. 

Wszelkie działania podejmowane 
przez samorząd powiatowy wpisu-
ją się w realizację Strategii Rozwo-
ju Powiatu Bieruńsko-Lędzińskie-
go 2030+, przygotowaną na lata 
2021-2030. Strategia prezentuje 
pożądane kierunki rozwoju powia-

tu, jego społeczności i gospodarki. 
Jest programem działania będącym 
podstawą dobrego i efektywnego 
zarządzania administracją samo-
rządową. Formułuje priorytety, jest 
punktem wyjścia określającym kie-
runki rozwoju, podstawą do zarzą-
dzania zasobami materialnymi 
i finansowymi powiatu. Warunkuje 
trafność wydatkowania środków 
własnych oraz możliwość ubiega-
nia się o środki krajowe i pomocowe 
Unii Europejskiej.

RADA POWIATU 
VI KADENCJI
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Stoją od lewej: Henryk Komendera, Zofia Dudek, 
Łukasz Odelga, Krystyna Cuber, Bernard Bednorz, 
Anna Kubica, Czesław Kłyk, Agnieszka Wyderka-
Dyjecińska, Konrad Mateja (†), Helena Magiera-
Molendowska, Marcin Kosma
Siedzą od lewej: Marcin Majer, Jerzy Mantaj, 
Marek Spyra, Kazimierz Chajdas, Marek Piekorz, 
Andrzej Baron. Na zdjęciu brak Urszuli Stęchły, która 
objęła mandat w lipcu 2023 r.

sKŁad pReZydiuM Rady pOwiatu:
  Anna Kubica – Przewodnicząca Rady Powiatu
  Helena Magiera-Molendowska – Wiceprze-

wodnicząca Rady Powiatu
  Marek Spyra – Wiceprzewodniczący Rady 

Powiatu

sKŁad ZaRZĄdu pOwiatu:
  Bernard Bednorz – Starosta Bieruńsko-Lędziń-

ski
  Janusz Freitag – Wicestarosta Powiatu (od lipca 

2023 wybrany spoza składu Rady Powiatu)
  Jerzy Mantaj – Etatowy Członek Zarządu
  Łukasz Odelga – Nieetatowy Członek Zarządu 

Powiatu (od sierpnia 2020) 

  Agnieszka Wyderka-Dyjecińska – Wicesta-
rosta Powiatu (do sierpnia 2020)

  Konrad Mateja – Wicestarosta Powiatu  (od 
sierpnia 2020 do czerwca 2023 †)

  Kazimierz Chajdas – Etatowy Członek Zarzą-
du Powiatu (do sierpnia 2020)
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Przebudowa	
drogi	powiatowej	

5919S,	
ul.�remizowej�

w�bieruniu�

1 523 966,00 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5916S,		

ul.�Satelickiej�
w�Imielinie	wraz	

z	budową	łącznika	
do	drogi	gminnej	
ul.�Maratońskiej�

w�Imielinie	

3 262 515,01 zł

Przebudowa	
skrzyżowania	drogi	
powiatowej	5918S,	
ul.�nowozachęty	

z�ul.�wandy�
w�Imielinie	w	zakresie	
bezpieczeństwa	ruchu	

drogowego

19 803,00 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5924S,		

ul.�osada��
w�chełmie�śląskim	

z	zastosowaniem
„cichych	asfaltów”	

–	etap	I

2 049 548,12 zł

Zadania ZrealiZOwane w rOku 2018

Przebudowa	dróg	
powiatowych	5925S,		

ul.�ofiar�oświęcimskich	
i	ul.�kosynierów	oraz	

drogi	powiatowej	
5919S,	ul.�remizowej�

w�bieruniu	wraz	
z	infrastrukturą	drogową	

i	techniczną

3 624 564,98 zł

Zadania ZrealiZOwane na prZełOmie rOku 2018/2019

ul.	Ofiar	Oświęcimskich	4

ul.	Kosynierów	4

Przebudowa	dróg	
powiatowych	5912S,	

ul.�wygody	
i	ul.�kontnego�
w�lędzinach�

5 575 487,57 zł

ul.	Wygody	4

ul.	Kontnego	4

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5924S,	

ul.�osada
w�chełmie�śląskim�

z	zastosowaniem
	„cichych	asfaltów”	

–	etap	II	

1 353 918,72 zł

Zadanie ZrealiZOwane w rOku 2019
Przebudowa	drogi	
powiatowej	5901S,	
ul.�Pancerniaków�

w�bojszowach	
z	zastosowaniem	
„cichych	asfaltów”	

2 163 682,12 zł

Budowa	ronda	
na	ul.�lędzińskiej�

w�bieruniu	
w	km	0+790	

w	celu	usprawnienia	
komunikacyjnego	

2 318 492,45 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5902S,	

ul.�dąbrowa�
w�bojszowach	

z	zastosowaniem	
„cichych	asfaltów”	

2 339 474,24 zł

Zadania ZrealiZOwane na prZełOmie rOku 2019/2020
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Mija szósta kadencja Rady Powiatu, jakie inicjatywy, działania,  
dokonania są najistotniejsze w jej dorobku w mijającym pięcioleciu  

– RAdni PowiAtowi zABieRAją głos! 

W mijającej 6. kadencji Rady 
Powiatu pełniłem funkcję człon-
ka Zarządu Powiatu, czyli nieco 
upraszczając 2. wicestarosty. 
Swoje życie zawodowe związałem 
z górnictwem węglowym, jestem 
emerytowanym inżynierem górni-

czym. W latach 1966-1972 pracowa-
łem na dawnej lędzińskiej kopalni 
„Piast”, zwanej „Starym Piastem”, 
ale wtedy nie sądziłem, że po wielu 
latach będzie to budynek powiatu, 
a ja w nim będę ponownie urzędo-
wał. Potem do emerytury związany 
byłem z bieruńską kopalnią „Piast”. 
Jeszcze później przeszedłem do 
samorządu. 

Oceniając minioną kadencję 
muszę powiedzieć, że były to dwie 
kadencje w jednej kadencji – to za 
sprawą pandemii, kiedy wszystko 
było inaczej niż zwykle. Niemniej, 
choć były to trudne lata, to jednak 
bardzo udane. Dla mnie najistot-
niejsze było to co działo się w Lędzi-
nach. Udało się stworzyć właśnie 
w budynku dyrekcyjnym „Starego 
Piasta” naszą Powiatową Biblio-
tekę Publiczną. Powiatowe Cen-
trum Społeczno-Gospodarcze przy 
Lędzińskiej 24 wzbogacone zostało 

o wyremontowane pomieszczenia, 
które zaadaptowano na potrzeby 
instytucji kultury z prawdziwego 
zdarzenia. We wnętrzach pojawiły 
się nowoczesne meble i urządze-
nia. Zależało nam na tym żeby to 
była biblioteka cyfrowa, czyli taka 
w której katalog biblioteczny jest 
elektroniczny, są nowoczesne mul-
timedia, czytniki, odtwarzacze, 
elektroniczne nośniki zbiorów, 
a zbiory będą systematycznie dygi-
talizowane. Gromadząc tradycyj-
ny katalog książkowy, biblioteka 
skupia się przede wszystkim na 
wydawnictwach regionalnych, tym 
co wydaje się w powiecie, jego gmi-
nach, na terenie historycznej ziemi 
pszczyńskiej.

Mnie bardzo zależy na pamięci 
o „Starym Piaście”, stąd pomysł 
organizacji obchodów 180. lat gór-
nictwa węglowego w Lędzinach. 
To tu był najstarszy szyb „Matyl-

da”, pierwsza lędzińska „gruba”, 
a potem kopalnia o nazwie „Radość 
Henryka”. Trzeba to wszystko upa-
miętnić, bo czas płynie. Ci co kie-
dyś pracowali na „Starym Piaście” 
odchodzą, pamięć o miejscu zani-
ka. A mnie się marzy, żeby prze-
trwała, żeby stanął symboliczny 
szyb i zegar, który kiedyś odliczał 
czas pracującej tu braci górniczej. 
Ze znanym regionalistą i pisarzem 
Alojzym Lysko przeprowadzili-
śmy konkurs poświęcony górniczej 
przeszłości Lędzin. Obecnie czynię 
starania, żeby w gmachu na Lędziń-
skiej 24 powstała interaktywna izba 
pamięci poświęcona górniczej prze-
szłości tego miejsca – czekamy na 
środki zewnętrzne, aby ruszyć z tą 
inwestycją.

To co uważam też za bardzo 
ważne, to powstanie Centrum Usług 
Społecznych w Lędzinach. To także 
pamiątka po industrialnej przeszło-

ści, gdyż mieściła się w nim kiedyś 
kopalniana maszyna wyciągowa. 
Jednak, dziś jest to miejsce, które 
służy seniorom i osobom niepeł-
nosprawnym. To zagadnienie jest 
mi bardzo bliskie, pewno w dużej 
mierze ze względu na swój wiek. 
Też jestem seniorem i to co nazywa 
się opieką senioralną jest dla mnie 
bardzo istotne. Jestem przekona-
ny, że głównym wyzwaniem, jakie 
stanie przed nową Radą Powiatu to 
powołanie do życia całodobowego 
„Domu Seniora”. Demograficznie 
starzejemy się, więc bez tego się 
nie obejdzie. Trzeba pomyśleć też 
o młodych i najmłodszych, którzy 
potrzebują pieczy zastępczej. Te 
dwie sprawy można z powodzeniem 
połączyć. Póki sił starczy będę się 
o to starał, stąd zamierzam kolejny 
raz poddać ocenie swoją pracę na 
rzecz mieszkańców i będę kandy-
dował do Rady Powiatu. 

JeRZy MantaJ

Radnym jestem już trzecią 
kadencję. Począwszy od pierwszej 
mojej kadencji pełniłem funkcję 
nieetetowego członka zarządu 
powiatu, czyli pracuję w zarządzie 
społecznie. Pełnię mandat radne-
go, pracując na życie w Urzędzie 
Miejskim w Bieruniu. Jestem 
naczelnikiem Wydziału Gospodar-
ki Przestrzennej i Nieruchomości. 
Od 2002 r. życie zawodowe łączę 

z pracą w samorządzie. Doświad-
czenie nabyte w mieście wyko-
rzystuję w powiecie. Upływającą 
6. kadencję rady kończę z  satys-
fakcją, że doceniona została moja 
praca społeczna – otrzymałem 
Medal Izby Gospodarczej w Gli-
wicach oraz statuetkę św. Kingi 
za 13 lat pracy samorządowej. 
W życie społeczne powiatu i Bie-
runia angażuję się poprzez róż-
nego rodzaju inicjatywy związane 
z moimi pasjami. Kultura fizycz-
na, sport, a w szczególności piłka 
nożna są mi bliskie. Zajmuje mnie 
urbanistyka i polityka miejska, 
związane z moją pracą. Wspieram 
klub sportowy Unia Bieruń Stary, 
którego byłem prezesem przez 7 
lat. Jestem członkiem Stowarzy-
szenia Miłośników 600-letniego 
Bierunia. Z tą aktywnością wiąże 
się moja kolejna pasja do zbiera-
nia historycznych dokumentów 
dotyczących Bierunia i powiatu. 
W zbiorach mam wiele historycz-
nych zdjęć, pocztówek, dokumen-
tów i gazet. Chętnie dzielę się tymi 

zbiorami przy okazji organizacji 
wystaw i przygotowywania pub-
likacji historycznych. Mam naj-
większy zbiór historycznych zdjęć 
mostu na Wiśle w Bieruniu, marzy 
mi się wydawnictwo poświęcone 
temu tematowi – wszak  jesteśmy 
powiatem leżącym nad królową 
polskich rzek. 

Mijająca kadencja to trudny 
czas. Pandemia wyhamowała 
działania samorządów, trzeba 
było m.in. znaleźć nowe sposo-
by komunikacji i pracy. Konflikt 
w Ukrainie spotęgował problemy. 
Musieliśmy zadbać o napływają-
cych uchodźców. W tym trudnym 
okresie wróciłem do zarządu 
powiatu. Był to czas, kiedy tra-
dycyjne zarządzanie okazało się 
niewystarczające, mierzyliśmy 
się z wyzwaniami, których wcześ-
niej nie było. Mimo to udało się 
zrealizować m.in. rondo na ulicy 
Lędzińskiej, co poprawiło komuni-
kację z rozbudowującą się strefą 
ekonomiczną w Bieruniu; wybu-
dowana została droga rowerowa 

wzdłuż ulicy Mielęckiego; lada 
chwila rozpocznie się przebudo-
wa ulicy Bohaterów Westerplatte, 
gdzie powstanie bezpieczny chod-
nik dla mieszkańców.

Od powodzi w 2010 r. priorytetem 
są inicjatywy związane z lobbowa-
niem na rzecz realizacji projektów 
z zakresu bezpieczeństwa prze-
ciwpowodziowego. Kolejną ważną 
potrzebą jest dostosowanie sieci 
powiatowych dróg do powstającej 
drogi ekspresowej S1 i powstają-
cej w Bieruniu obwodnicy i łącz-
nicy. Ważnym w tym zakresie jest 
przebudowa dróg powiatowych 
ulic Wawelskiej i Jagiełły i połą-
czenia z drogą krajową DK44. Są 
też inne zagadnienia, które nale-
ży opracować systemowo, cho-
dzi tu o bezpieczne przejścia dla 
pieszych na wszystkich drogach 
powiatowych oraz dostosowanie 
prędkości do ich możliwości tech-
nicznych i względów bezpieczeń-
stwa – z tym problemem, często 
zwracają się do mnie mieszkańcy 
powiatu.

Wkrótce wielkim wyzwaniem 
dla powiatu będzie nadchodząca 
transformacja górnictwa. Mamy 
dwie kopalnie, ich stopniowe 
wygaszanie będzie rodziło wiele 
perturbacji i problemów. Uwa-
żam, że koniecznym jest opraco-
wanie master planu – strategii tej 
transformacji w powiecie bieruń-
sko-lędzińskim. Dokument ten 
powinien odpowiadać na pytania 
z nią związane, chodzi o aspekty 
gospodarczy, społeczny,  funkcjo-
nowanie i finansowanie samorzą-
du oraz demografię. 

Polityka senioralna, powsta-
nie całodobowego Domu Seniora 
– niestety, nasza społeczność się 
starzeje. Szkoły powiatowe to 
też wyzwanie, niewystarczająca 
wysokość subwencji oświatowej, 
działania na rzecz dostępności 
placówek dla uczniów z niepeł-
nosprawnościami, elastyczność 
w doborze kierunków kształcenia 
– reagowanie na wymogi zmienia-
jącego się rynku pracy, to wszyst-
ko przed nami.  

ŁuKasZ Odelga

Jesteśmy na finiszu 6. kaden-
cji Rady Powiatu. Za nami niemal 
pięć i pół roku intensywnej pracy, 
która do tego naznaczona była 
pandemią korona wirusa SARS-

CoV-2. Jestem lekarzem i z wielu 
względów ten czas był dla mnie 
osobiście bardzo trudny. Jeszcze 
niedawno pracowałam w Kato-
wickim Centrum Onkologii na 
Oddziale Chorób Płuc Wieloprofi-
lowego Szpitala przy ulicy Raci-
borskiej, obecnie kieruję SP ZOZ 
w Chełmie Śląskim. Specjalnie nie 
marzyłam o tym dyrektorstwie, bo 
przede wszystkim jestem prak-
tykującym lekarzem, ale chęć 
podjęcia działalności w Chełmie 
Śląskim, niesienia pomocy współ-
mieszkańcom zwyciężyła. Oprócz 
niewątpliwego zysku na czasie, 
bo nie muszę daleko dojeżdżać, 
mogę kierować profesjonalnym 
zespołem lekarzy, pielęgniarek 
i rejestratorek, dobrze wyposa-
żoną placówką, w której mogę 
zajmować się także profilaktyką 

i promocją zdrowia, która zmniej-
sza szanse zachorowania na wiele 
groźnych schorzeń. Przeciwdziała 
powstaniu choroby, ale i jej nad-
miernemu rozwojowi do stadium, 
w którym może być już nieuleczal-
na i dotyczy to zwłaszcza chorób 
nowotworowych.

Mijająca kadencja, choć trudna, 
była także bardzo owocna. Z mojego 
punktu widzenia jednym z najcen-
niejszych osiągnięć jest Centrum 
Usług Społecznych Powiatu Bieruń-
sko-Lędzińskiego. Ten sukces nie 
ogranicza się wyłącznie do odbu-
dowy samego gmachu, ale przede 
wszystkim do całego programu opie-
kuńczo-pomocowego realizowanego 
na rzecz osób starszych, niejedno-
krotnie niesamodzielnych i niepeł-
nosprawnych. Byliśmy prekursora-
mi organizacji takiej kompleksowej 

opieki senioralnej w ramach CUS. 
To, że powiat jest udziałowcem 
tyskiego szpitala Megrez, też ma 
istotne znaczenie dla sprawowania 
opieki medycznej nad jego miesz-
kańcami, a szczególne znaczenie 
miało podczas epidemii.

Po wyborach ukształtuje się nowa 
Rada i Zarząd Powiatu, ale wyzwa-
nia stojące przed powiatem spe-
cjalnie się nie zmienią. Dla mnie 
najważniejsze to te, które wiążą 
się z podniesieniem komfortu 
życia osób starszych. Musimy zna-
leźć sposób na opiekę całodobową 
nad seniorami, pora nie tylko na 
opiekę dzienną, ale i całodobową. 
Pora na budowę Domu Seniora, 
dla wszystkich tych osób, które 
wymagają pełnozakresowej opieki, 
także medycznej. Musimy podjąć 
wysiłek, aby zorganizować rów-

nież placówkę pieczy zastępczej 
w powiecie. Jaka ona ma być, to 
już kwestia najbliższej przyszłości, 
ale potrzeby w tym zakresie stale 
rosną, a nasze PCPR od lat boryka 
się z problemem niewystarczającej 
ilości rodzin zastępczych.

Najbliższe lata w powiecie 
zostaną zdominowane przez budo-
wę drogi ekspresowej S1 i zadania 
związane z dostosowaniem do niej 
sieci dróg powiatowych. Będzie 
to wymagające przedsięwzięcie 
i kosztowne, ale musimy wywa-
żyć relację pomiędzy wydatkami 
na drogi i infrastrukturę drogową, 
a wydatkami na cele zdrowotne 
i społeczne. Podkreślam to jako 
lekarka i jako działaczka społecz-
na, ponownie kandydująca do Rady 
Powiatu z okręgu 4, który obejmuje 
Chełm Śląski i Bojszowy. 

Helena 
MagieRa-MOlendOwsKa
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Szanowni Państwo! Dobiega 
końca chyba najtrudniejsza kaden-
cja po 1989 roku i przywróceniu 
wolnej lędzińskiej samorządności 
i powstaniu powiatu bieruńsko-
lędzińskiego. 

Podsumowując wyzwania tych 
ponad pięciu lat, aż niewiarygod-

ne, z czym przyszło się nam zmie-
rzyć w tym czasie: pandemia covid, 
zamknięte urzędy i szkoły. Krótko 
potem pierwsza od 1945 wojna 
przy polskiej granicy, dwa miliony 
uchodźców, kryzys energetyczny, 
kryzys inflacyjny i do tego dwu-
krotnie zmieniana długość kadencji 
samorządowej.  

Pomimo tych wszystkich trud-
ności udało nam się wiele rzeczy. 
Również w Lędzinach powstało 
kilka nowych miejsc, które zna-
cząco zmieniły krajobraz i otocze-
nie, w którym powstały. Co ważne, 
zmienił się też trochę punkt cięż-
kości nowych inwestycji. To już nie 
tylko drogi i rzeczy podstawowe, 
ale zaczęliśmy tworzyć miejsca 
spędzania wolnego czasu, miej-
sca integracji seniorów. Podnieśli-
śmy standard edukacji w naszych 
szkołach. Inwestujemy coraz wię-
cej w kulturę, a wiele powiatowych 
imprez i wydarzeń weszło już 

na stałe w powiatowy kalendarz. 
Oczywiście nie na wszystko są 
środki, ale te które były dostępne 
wykorzystaliśmy w efektywny spo-
sób i z korzyścią dla nas wszyst-
kich.

W najbardziej kryzysowym roku 
otwarliśmy najpiękniejszy budy-
nek, czyli Centrum Usług Społecz-
nych. W starą maszynę wyciągową 
po XIX wiecznej kopalni jako powiat 
tchnęliśmy życie, uzyskując kilka 
milionów złotych z unii na później-
szą działalność. Dzisiaj, każdego 
dnia kilkadziesiąt osób uczestni-
czy w codziennych zajęciach, spo-
żywa wspólnie śniadania i obiady. 
Seniorzy, nasi rodzice, dziadkowie 
nie muszą zostawać sami w domu. 
Dla wielu z nich CUS stał się dru-
gim domem! Dlatego staramy się 
o kolejne środki z Unii na prowa-
dzenie tego wyjątkowego miejsca! 

Ta kadencja zrewolucjonizowa-
ła też obraz ścieżek rowerowych. 

W Lędzinach zaczynaliśmy ją 
z jedną ścieżką pomiędzy Górka-
mi a Goławcem. Kończymy doda-
jąc ponad 5 nowych kilometrów. 
Nowa ścieżka rowerowa wzdłuż 
ulicy Jagiellońskiej stała się już 
wyznacznikiem tego jak chcemy 
dalej budować takie miejsca. Już 
nie tylko latem i w pogodne dni, 
ściąga fanów rolek, rowerów. Można 
tu spotkać całe rodziny. Kolejna 
kadencja połączy najnowszą ścież-
kę rowerową z Paprocanami! Do 
tego dojdzie połączenie z Bieruniem 
wzdłuż ulicy Oświęcimskiej plano-
wane przez Bieruń i Tychy. A to już 
będzie wtedy miejsce i pomysł na 
całodniową rowerową eskapadę. 

Zmienia też swoje oblicze nasz 
Powiatowy Zespół Szkół. W tym 
roku jego budżet sięgnie już 9 milio-
nów złotych, a liczba uczniów to 
już blisko 620 osób! Oddaliśmy do 
użytku nowy parking. Staramy się 
o zabudowę instalacji fotowolta-

icznej, nowej instalacji elektrycz-
nej i wentylacji. Przystępujemy do 
remontu Orlika, w budżecie ujęli-
śmy już 500 tys. i liczymy na kolej-
ne pół miliona wsparcia z dotacji 
rządowej. To pozwoli nam na kom-
pleksowy remont pierwszego Orlika 
w powiecie.

Czasami zbyt mało o tym pisze-
my, ale z olbrzymimi zadaniami 
mierzy się nasza Poradnia Psy-
chologiczna Pedagogiczna. Dys-
ponując budżetem kilku milionów 
rocznie wsparła swoją pomocą 
w minionych trzech latach blisko 
4500 uczniów! Jej filia mieści się 
w Lędzinach. 

Miniona kadencja zwiększyła 
mocno naszą dbałość o zabytki. 
Najstarszy kościół w Lędzinach, 
św. Klemensa razem z bieruńską 
świątynią św. Walentego, dzięki 
naszym działaniom, uzyskały bli-
sko 7 milionowe wsparcie na ich 
renowację. Powiat się rozwija!

MaReK spyRa

Zawodowo związany byłem z gór-
nictwem. 26 lat pracowałem w dozo-
rze na kopalni Ziemowit. Jestem uro-
dzonym społecznikiem, honorowym 
krwiodawcą, działam w PTTK, a od 

prawie 55. lat aktywnie uprawiam 
turystykę. Działam w Stowarzysze-
niu Miłośników 600-letniego Bieru-
nia. Kocham śpiew, od 30. lat jestem 
członkiem bieruńskiego Chóru „Polo-
nia”, który działa przy BOK. Przez 
trzy kadencje byłem radnym gmin-
nym, a obecnie jestem radnym powia-
towym. Pracuję w Komisji Rewizyjnej 
i Komisji Gospodarki i Budżetu, któ-
rej jestem wiceprzewodniczącym.

Z mojego punktu widzenia naji-
stotniejsze były zmiany na drogach. 
Uważam, że w tej kadencji dzię-
ki różnym programom rządowym 
udało się pozyskać znaczące środki 
finansowe, za które powiat zrealizo-
wał szereg ważnych inwestycji dro-
gowych. W Bieruniu udało się m.in. 
zrealizować rondo na ul. Lędzińskiej 
– dojazd do strefy ekonomicznej, 
ścieżkę pieszo-rowerową wzdłuż ul. 

Mielęckiego, czy chodniki wzdłuż 
ul. Bojszowskiej. W tym roku ruszy 
przebudowa ul. Bohaterów Wester-
platte. Wybudowano też eko-par-
king przy PZS w Bieruniu. Gotowa 
jest dokumentacja na połączenie 
ul. Chemików z ul. Wita. Realizacja 
tej inwestycji sprawi, że ul. Chemi-
ków przestanie być „ślepa”, a bez-
pieczeństwo mieszkańców osied-
la Chemików wzrośnie. Powstała 
dokumentacja na budowę chodnika 
wzdłuż ul. Lędzińskiej (od ronda do 
DK-44). Wspólnie z gminą Bieruń 
i Urzędem Marszałkowskim przy-
gotowywana jest dokumentacja na 
przebudowę ul. Turystycznej, Boj-
szowskiej i Peryferyjnej. Realizacja 
tej inwestycji znacznie poprawi bez-
pieczeństwo ruchu na tym skrzyżo-
waniu. Ponadto, powiat pozyskał bli-
sko 3,5 mln zł na renowację kościoła 

św. Walentego – choć to co oczywi-
ste, nie inwestycja drogowa. 

W nowej kadencji przed powiatem 
kontynuacja budowy ścieżek rowero-
wych wzdłuż naszych dróg – to dobra 
idea. Sam jeżdżę dużo na rowerze 
i widzę jak podnoszą bezpieczeń-
stwo drogowe. Należy zbudować, 
także ścieżki rowerowe na wałach 
rzecznych, jednocześnie umacniając 
obwałowania. Przed nami budowa 
drogi ekspresowej S1, która rady-
kalnie odciąży nasze zakorkowane 
drogi, szczególnie DK44. Niemniej, 
już teraz trzeba zadbać o to, aby 
połączyć sieć drogową powiatu 
w możliwie najkorzystniejszy dla 
mieszkańców sposób z S1. Ta droga 
to bezpieczeństwo, to duża szan-
sa gospodarcza dla całego naszego 
powiatu, ale trzeba pamiętać, że 
przez jakiś czas będziemy musieli 

borykać się z utrudnieniami. Cieszy 
fakt, że powodzeniem zakończyły się 
starania o budowę Jednostki Ratow-
niczo-Gaśniczej PSP, tuż obok Staro-
stwa Powiatowego w Bieruniu. 

Doceniam również osiągnięcia  
w dziedzinie kultury, oświaty, rekre-
acji i sportu oraz promocji przed-
siębiorczości. Jesień Organowa, 
Clemensy, Powiatowe Igrzyska Osób 
Niepełnosprawnych, Tytany to przed-
sięwzięcia, które na trwałe wpisały 
się w kalendarz wydarzeń powiato-
wych i powinny być kontynuowane, 
a może pojawią się i nowe pomysły. 

Kończąc chciałbym podziękować 
koleżankom i kolegom radnym, 
zarządowi, wszystkim pracowni-
kom Starostwa Powiatowego w Bie-
runiu oraz jednostek organizacyj-
nych powiatu za owocną pięcioletnią 
współpracę. 

andRZeJ BaROn

Radną powiatową jestem po raz 
pierwszy. W radzie Powiatu pełnię 
funkcję przewodniczącej Komi-
sji Społecznej, Promocji Zdrowia 
i Kultury Fizycznej, co jest dla mnie 
wielkim zaszczytem i kontynua-
cją drogi, obranej wiele lat temu. 
Od dawna jestem zaangażowana 
społecznie i podejmuję działania 

zmierzające do poprawy sytuacji 
osób najbardziej potrzebujących. 
Przez dziewięć lat byłam preze-
sem Lędzińskiego Stowarzyszenia 
na rzecz Osób Niepełnosprawnych 
i ich Rodzin. Ta rola uwrażliwiła 
mnie na wszelkie problemy osób 
niepełnosprawnych i ich opieku-
nów. Nowe spojrzenie na problemy 
tej grupy zyskałam również dzię-
ki byciu radną pierwszej kadencji 
Sejmiku Osób Niepełnosprawnych 
Województwa Śląskiego (2021-
2024), gdzie miałam możliwość 
dzielenia się z władzami woje-
wódzkimi własnymi spostrzeże-
niami i propozycjami. Jako wice-
przewodnicząca Rady Działalności 
Pożytku Publicznego Województwa 
Śląskiego drugiej kadencji (2019-
2022) zyskałam z kolei szerszy 
ogląd na możliwości, jakie daje 
współpraca organizacji pozarzą-
dowych w zakresie pozyskiwania 
przez władze różnych szczebli opi-
nii społeczników na różne tematy, 

np. związane z planowanymi inwe-
stycjami.

Mijająca 6. kadencja moim zda-
niem była dobra, choć niełatwa ze 
względu na trudny czas pandemii. 
Nie było też większych konfliktów 
wewnątrz Rady, a dzięki dobrej 
współpracy ze stroną rządową 
powiatowi udało się pozyskać odpo-
wiednie środki i zrealizować ważne 
inwestycje. 

Podczas całej kadencji najważ-
niejsze były dla mnie sprawy spo-
łeczne, kwestie dotyczące rodzin, 
szczególnie tych z małymi dzieć-
mi, seniorów, a przede wszystkim 
osób z niepełnosprawnościami. Już 
w 2019 r. podjęłam działania, aby 
w powiecie realizować program 
opieki wytchnieniowej i asystenta 
osoby z niepełnosprawnością. Oba 
są realizowane do dziś i cieszą się 
coraz większym zainteresowaniem. 
Jedną z form pomocy osobom nie-
pełnosprawnym, wpisaną w zada-
nia powiatu, jest dofinansowanie 

do turnusów rehabilitacyjnych. 
W tym roku kwota będzie większa, 
co przyjmuję z zadowoleniem, bo 
problem niewystarczającej wysoko-
ści środków sygnalizowałam już od 
roku 2020. Ważnym udogodnieniem 
dla osób z niepełnosprawnościami 
jest utworzenie na stronie interne-
towej powiatu zakładki, w której 
znajdują się wszystkie potrzebne 
niepełnosprawnym informacje, 
a także powołanie pełnomocnika 
starosty ds. osób niepełnospraw-
nych oraz pełna dostępność budyn-
ku starostwa.

Wielką satysfakcję dały mi orga-
nizowane z mojej inicjatywy kon-
ferencje naukowe „Większa wiedza 
– większa tolerancja” poświęcone 
niepełnosprawności, ich przyczy-
nach i rodzajach, a także ludziom, 
którzy się z niepełnosprawnością 
borykają i ich opiekunom. Są adre-
sowane z jednej strony do szeroko 
pojętego środowiska osób opinio-
twórczych powiatu, które tę wiedzę 

mogą przekazywać innym, a także 
korzystać z niej w swym życiu zawo-
dowym, a z drugiej do wszystkich, 
dla których zdrowie, edukacja, ale 
także rozwijanie talentów osób nie-
pełnosprawnych są ważne. Dobrze 
funkcjonuje też polityka senioralna. 
W naszym Centrum Usług Społecz-
nych osoby starsze mogą ciekawie 
spędzać czas w Klubie Seniora lub 
Dziennym Domu Pomocy. 

W mijającej kadencji radością 
była dla mnie możliwość pomo-
cy w rozwiązywaniu ważnych dla 
mieszkańców spraw – również 
tych małych, lokalnych. Cieszę 
się, że tyle osób obdarzyło mnie 
zaufaniem. Wiem jednak, że wielu 
problemom nie udało się zaradzić. 
Głównym jest ciągle brak placów-
ki, w której można by organizować 
opiekę całodobową, czasową lub 
stałą nad osobami niesamodziel-
nymi. Jej utworzenie będzie celem 
na najbliższe lata, do którego chcę 
dążyć.

KRystyna CuBeR
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To moja pierwsza kadencja 
w Radzie Powiatu, byłem też rad-
nym miejskim. Jestem przewodni-
czącym Komisji Skarg, Wniosków 

i Petycji, członkiem Komisji Rewi-
zyjnej oraz członkiem Rady Pożyt-
ku Publicznego w Powiecie. Jestem 
także członkiem Rady Konsulta-
cyjnej Subregionu Centralnego 
oraz członkiem Zarządu Głównego 
Śląskiej Partii Regionalnej. Byłem 
długoletnim prezesem Stowarzy-
szenia Przedsiębiorców Imielina, 
obecnie jestem członkiem jego 
Zarządu i przedsiębiorcą – prowa-
dzę własny biznes. 

W mojej opinii nie była to zła 
kadencja. Bez większych proble-
mów współpracowaliśmy ze sobą, 
tj. z pozostałymi członkami Rady. 
Niepotrzebnie, tylko czasem wkra-
dała się na nasze małe podwórko 
wielka polityka z Warszawy, ale 
poza tym większość była skłonna 
do współpracy. Wypracowywali-

śmy kompromisy dla dobra powiatu 
i mieszkańców.

Najbardziej namacalne są na 
pewno inwestycje kubaturowe, dro-
gowe. W naszym 3. Okręgu – Imieli-
nie, największą zrealizowaną inwe-
stycją jest rondo na skrzyżowaniu 
ulic Nowozachęty i Wandy, które 
poprawiło bezpieczeństwo i funk-
cjonalność tej części miasta. Nie 
wszystkie zamierzenia udało się 
zrealizować, ale są projekty, mamy 
pozwolenia, będą realizowane ścież-
ki rowerowe przy ul. Satelickiej, 
przejęcie ul. Wodnej na rzecz powia-
tu, remont ul. Zachęty – to zadania 
dla nowej Rady. Poza tym dbałość 
o placówki oświatowe, żeby były na 
jak najwyższym poziomie, non stop 
trzeba je doinwestowywać, remonto-
wać, ale to się opłaci. W następnej 

kadencji, niezbędna jest budowa 
Ośrodka Opiekuńczo-Wychowaw-
czego, żeby dzieci z powiatu nie 
musiały błąkać się po całym kraju, 
po placówkach i rodzinach zastęp-
czych. Mamy Centrum Usług Spo-
łecznych. CUS to dobry przykład, że 
potrafimy zadbać o mieszkańców ze 
specjalnymi potrzebami. I choć to 
dorobek w dużej mierze poprzed-
ników, to my tchnęliśmy życie w tę 
placówkę. 

Na przyszłość, a będę ponow-
nie kandydował do powiatu, naji-
stotniejsze wydaje mi się przede 
wszystkim inwestowanie w nasze 
średnie i zawodowe szkolnictwo 
oraz adaptacja pomieszczeń dla 
Placówki Opiekuńczo-Wychowaw-
czej. To są te najbardziej moim zda-
niem palące tematy, które na pewno 

trzeba realizować ponad wszystki-
mi podziałami, a dla Imielina rea-
lizacja ścieżek rowerowych przy 
ul. Satelickiej. Mamy je zaprojekto-
wane, myślę, że w przyszłej kadencji 
domkniemy do końca te ścieżki, żeby 
komunikacyjnie połączyć Mysłowice 
z Jaworznem właśnie przez Imielin 
– bezpiecznie, poprzez ładne krajo-
brazowo obszary.

S1 na pewno zmieni dużo w naszej 
miejscowości i powiecie. Zanim 
rozwiąże nasze drogowe problemy, 
budowa wyczekiwanej „ekspre-
sówki” na pewno przysporzy wielu 
uciążliwości, tego też trzeba przy-
pilnować, żeby potem było już tylko 
lepiej. I warto zawalczyć o lepsze 
zagospodarowanie terenu wokół 
dziećkowickiego, a może lepiej 
imielińskiego zbiornika. 

HenRyK KOMendeRa

Radna powiatu bieruńsko-lędziń-
skiego 6. kadencji. Pracowałam 
w Komisji Edukacji, Kultury i Bez-
pieczeństwa Publicznego, w której 
pełniłam funkcję wiceprzewodni-
czącej oraz w Komisji Skarg, Wnio-
sków i Petycji. W latach 2021-2023 
reprezentowałam Radę Powiatu 
w Komisji Bezpieczeństwa i Porząd-
ku, której głównym zadaniem jest 

ocena zagrożeń dla porządku pub-
licznego i bezpieczeństwa obywate-
li w powiecie. 

Z zawodu jestem nauczycielką, 
przepracowałam w zawodzie 39 lat. 
Jako nauczycielce języka polskie-
go zależało mi na osiąganiu przez 
moich uczniów jak najlepszych 
wyników i dobrze zdanej maturze. 
Za swoją pracę byłam wielokrot-
nie nagradzana nagrodą dyrektora 
szkoły, a także nagrodą Śląskiego 
Kuratora Oświaty. Dbałam o pod-
niesienie kompetencji kulturalnych 
uczniów przez organizację wyjaz-
dów do kina, teatru, opery, filhar-
monii oraz umożliwienie kontaktu 
ze sztuką przez aktywne uczestni-
ctwo w wydarzeniach kulturalnych, 
uwrażliwienie na piękno i estetykę 
żywego słowa.

W mojej ocenie mijająca kaden-
cja była bardzo dobra. Powiat roz-
wija się prężnie, o czym świadczą 
wysokie miejsca w ogólnokrajowych 
rankingach. Najważniejszym celem 
dla mnie jako radnej była praca dla 

dobra naszych mieszkańców i powia-
tu, dlatego postawiłam na aktywną 
współpracę z Zarządem Powiatu, 
wszystkimi radnymi oraz z rządem 
RP. Dzięki tej współpracy udało 
się pozyskać dla powiatu znaczne 
środki finansowe, np. nakłady na 
inwestycje drogowe wyniosły ponad 
40 mln zł i możliwa była realizacja 
wielu długo wyczekiwanych przez 
mieszkańców inwestycji. Zorganizo-
wałam także spotkanie mieszkań-
ców Lędzin z poseł Bożeną Borys-
Szopa, dzięki jej pomocy udało się 
rozwiązać bardzo trudny problem 
związany z ogrzewaniem osied-
la Gwarków, gdzie trwają obecnie 
prace montażowe.

W tej kadencji udało się zreali-
zować wiele inwestycji drogowych 
w całym powiecie, a szczególnie 
w Lędzinach. Wśród najważniej-
szych jest ścieżka rowerowa łączą-
ca Górki z Lędzinami. Została ona 
zrealizowana po wielu latach dzięki 
środkom otrzymanym z Rządowego 
Funduszu rozwoju dróg w kwocie 

1 470 tys. zł. Kolejną  inwestycją, 
o którą zabiegałam jako  nauczy-
cielka tej szkoły, jest zielony par-
king przy PZS w Lędzinach z dofi-
nansowaniem ponad 1 507 tys. zł.  
Na przebudowę drogi powiatowej 
ul. Wygody w Lędzinach powiat 
uzyskał 6 650 tys. zł. Warto także 
przypomnieć o promesie w kwocie 
3 430 000 zł. na konserwację 
i renowację kościoła św. Klemen-
sa. W lutym 2020 r. zaczęło działać 
w Lędzinach Centrum Usług Spo-
łecznych, przeznaczone dla senio-
rów i ludzi w trudnej sytuacji życio-
wej. W 2021 r. powstała Powiatowa 
Biblioteka Publiczna w Lędzinach, 
która pełni rolę  nowoczesnego, 
regionalnego centrum edukacji, kul-
tury i odpoczynku. 

Moim zdaniem trzeba utrzymać 
dobrą passę powiatu, co wymaga 
rzeczowej współpracy wszystkich 
radnych. Konieczne jest też dal-
sze inwestowanie w infrastruktu-
rę szkolną, doposażenie pracowni 
zawodowych, tworzenie nowych 

kierunków kształcenia zgodnych 
z zapotrzebowaniem rynku pracy 
oraz gruntowne remonty auli w PZS 
w Lędzinach i Bieruniu oraz budo-
wa wind w szkołach powiatowych. 
Jedną z najistotniejszych potrzeb 
powiatu jest wybudowanie ośrodka 
zapewniającego całodobową opiekę 
nad osobami starszymi i niepełno-
sprawnymi. Ośrodek umożliwiałby 
wsparcie oraz zapewnił odpoczy-
nek  opiekunom osób z niepełno-
sprawnościami i wpłynął na popra-
wę jakości ich życia. Ważne jest  też 
wybudowanie  placówki opiekuńczo-
wychowawczej, której celem będzie  
zapewnienie dzieciom poszkodowa-
nym przez los całodobowej opieki 
i wychowania. Do osiągnięć należy 
zaliczyć rozpoczęcie budowy Jed-
nostki Ratowniczo-Gaśniczej PSP 
w Bieruniu. Uważam, że przyszli 
radni powinni zadbać o dobry roz-
wój powiatu, dobrą współpracę na 
rzecz mieszkańców powiatu, aby 
nasz powiat był dobrym miejscem 
do pracy i życia.

ZOfia dudeK

W samorządzie jestem trzy 
kadencje, czyli od 2010 r. Pra-
cowałem w różnych komisjach 
Rady Powiatu, byłem członkiem 

Zarządu Powiatu – odpowiadałem 
za drogi. Jestem przekonany, że 
przez te trzy kadencje udało się 
zrobić naprawdę dużo. Przede 
wszystkim w dużym stopniu udało 
się poprawić bezpieczeństwo 
przeciwpowodziowe, częściowo 
wyremontowane zostały wały 
przeciwpowodziowe, poprawiono 
całą infrastrukturę towarzyszą-
cą, powstały magazyny przeciw-
powodziowe. Dużo jest jeszcze 
do zrobienia, ale brak środków 
zastopował prace. Poprawie ule-
gło także bezpieczeństwo na dro-
gach. Ruszyła budowa drogi S1, po 
jej uruchomieniu będzie jeszcze 
bezpieczniej. Powstaje Jednostka 
Ratowniczo Gaśnicza na Ścier-
niach, która poprawi również bez-
pieczeństwo przeciwpożarowe, 

drogowe i powodziowe w powiecie 
bieruńsko-lędzińskim.

Zależy mi na tym, aby w najbliż-
szym czasie połączyć drogą rowe-
rową Bieruń z Oświęcimiem,  bra-
kuje do tego dokładnie 670 metrów 
takiej trasy. Kolejną sprawą są 
ścieżki rowerowe po wałach Wisły 
i Gostyni. Projekt jest gotowy. Trasa 
rowerowa od mostu na Wiśle przy 
„Degolówce” po ulicę Krupniczą 
i dalej w kierunku Tych i w kierunku 
Pszczyny. To cele ambitne, ale jak 
najbardziej realne. 

Warto podkreślić, że mijająca 6. 
kadencja nie była łatwa, a wręcz 
trudna, był czas pandemii, potem 
zaczęła się wojna w Ukrainie. 
Skomplikowało to sprawy finanso-
we, powywracało budżety samo-
rządowe, ale mimo wszystko udało 

się je przeorganizować i pomagać 
– przyjęliśmy wielu Ukraińców, 
posyłaliśmy pomoc walczącej Ukra-
inie. Jednocześnie, musieliśmy rea-
lizować wszystkie bieżące zadania 
powiatu, modernizować drogi, rato-
wać zabytki. 

W nadchodzącej kadencji radni 
powinni skupić się na dokoń-
czeniu inwestycji związanych 
z bezpieczeństwem powodziowym, 
dokończyć  inwestycje na wałach 
w Czarnuchowicach. Zależy mi na 
wspomnianym rowerowym łączni-
ku między Zabrzegiem a Babicami. 
Zabiegałem i zabiegam o to m.in. 
u wojewody małopolskiego, w GDD-
KiA. Takie rozwiązanie,  łączące 
Śląsk z Małopolską, zapewni bez-
pieczeństwo rowerzystom i pie-
szym, jeżeli powstanie ciąg pieszo-

rowerowy. Musimy w tym zakresie 
otworzyć się na Oświęcim, Tychy 
i na Pszczynę. To nie tylko kwestia 
rekreacji, ale i dojazdu do szkoły, 
czy pracy. Zabiegałem też o budo-
wę Kanału Śląskiego, drogi wodnej, 
która może zapewnić tani bezpiecz-
ny transport, miejsca pracy i warun-
ki do odpoczynku nad wodą.     

W roku 25. lecia powiatu otrzy-
małem statuetkę św. Kingi, to pre-
stiżowa nagroda za wiele lat pracy 
w samorządzie na rzecz naszej 
powiatowej społeczności. Jestem 
wdzięczny za docenienie mojej  
działalności jako radnego. Jedno-
cześnie, mobilizuje mnie to do dal-
szej aktywności społecznej. Jeśli 
wyborcy, także docenią moje dzia-
łania, chciałbym nadal pracować 
w Radzie Powiatu.  

KaZiMieRZ CHaJdas



12 powiatbl.pl | marzec 2024 r.

Od 10. lat jestem radną powiatu, 
a w latach 2018-2020 byłam jego 
wicestarostą. Jestem społeczniczką 
i lokalną działaczką. Absolwentką 
Filologii Angielskiej i Historii Sztuki 
na Uniwersytecie Śląskim w Kato-
wicach oraz Zarządzania Oświatą 
w Wyższej Szkole Humanistyczno-
Ekonomicznej w Brzegu. 

W 2021 r. założyłam Klub Kobiet 
Przedsiębiorczych SBL, w ramach 

którego organizuję bezpłatne szkole-
nia, warsztaty i spotkania dla miesz-
kańców naszego powiatu. Jestem 
twórczynią pierwszego w Polsce 
Kongresu Kobiet Mikro, Małego 
i Średniego Biznesu Harmonia V4 
– międzynarodowego seminarium, 
podczas którego w 2023 r. spotkało 
się ponad 200 przedsiębiorczych 
osób z Polski, Czech, Słowacji, Ukra-
iny i Węgier. 

 Stale angażuję się w prace dla 
dobra lokalnej społeczności i pomoc 
mieszkańcom. Rokrocznie inicjuję 
wspólnie z Klubem Kobiet Przed-
siębiorczych SBL wiele cyklicznych 
wydarzeń, m.in.: Charytatywny 
Dzień Dziecka i Charytatywne Miko-
łajki w Bieruniu na rzecz podopiecz-
nych Hospicjum Cordis i Hospicjum 
Świetlikowo oraz Charytatyw-
ne Maratony Fitness w Bieruniu 
i Lędzinach na rzecz pań po choro-
bie nowotworowej ze Stowarzysze-
nia Amazonek. W 2023 r. zostałam 
wyróżniona odznaczeniem „Osobo-
wość Kultury Sukcesu” za altruizm, 
akcje społeczne oraz działalność 

na rzecz poprawy warunków życia 
rodzin.

W 2020 r. jako wicestarosta 
wsparłam mieszkańców Bieru-
nia w działaniach przeciw loka-
lizacji masztu sieci komórkowej 
w sąsiedztwie domów rodzinnych 
przy ul. Łysinowej. W 2021 r. zaan-
gażowałam się w protest przeciw 
powstaniu biogazowni na granicy 
Bierunia z Tychami. Moją petycję, 
którą zawiozłam do Prezesa Rady 
Ministrów, podpisało ponad 3500 
osób. Dzięki mojej szybkiej reakcji 
i skutecznemu działaniu biogazow-
nia nie powstała. Kolejną petycję 
przeciw przekształceniu tzw. toru 
prób w Bieruniu w strefę przemy-
słową podpisało ponad 500 bieru-
nian. Władze miasta na tę petycję 
odpowiedziały odmownie. 

Od 2022 r. zasiadam w zarzą-
dzie Polskiej Federacji Petanque 
– Polskiego Związku Sportowego. 
Wspieram merytorycznie działania 
Sekcji Petanque KS Unia Bieruń 
Stary. Promuję zasady fair play. 
Jestem miłośniczką folkloru i ślą-

skiej tożsamości, promuję śląskość 
w przedszkolach i szkołach oraz 
aktywnie wspomagam bieruński 
Zespół Folklorystyczny „Ściernia-
neczki”. Prywatnie jestem szczęśli-
wą żoną i mamą. 

W latach 2000-2018 byłam 
nauczycielem w Gimnazjum nr 1 im. 
K. Wierzgonia w Bieruniu, Liceum 
Ogólnokształcącym im. Powstań-
ców Śląskich w Bieruniu i Szko-
le Podstawowej nr 3 w Bieruniu. 
Współpracowałam także z instytu-
cjami kultury, bieruńskimi parafia-
mi poprzez organizację wielu woje-
wódzkich wydarzeń, konkursów 
i projektów, m.in. „Drogi Krzyżowej 
ulicami Bierunia”. Obecnie jestem 
kierownikiem w Miejskim Ośrodku 
Kultury w Lędzinach.

Współtworząc powiatową polity-
kę oświatową jako wiceprzewod-
nicząca Rady Powiatu, a następnie 
wicestarosta zawsze pieczołowicie 
podkreślałam jak ważne są oświata 
i kultura dla rozwoju gminy i powia-
tu. Dlatego stawiam zawsze na dia-
log i współpracę ze szkołami, insty-

tucjami kultury, poradnią psycholo-
giczno-pedagogiczną, Powiatowym 
Centrum Pomocy Rodzinie i Ośrod-
kiem bł. Karoliny w Lędzinach. Jako 
wicestarosta byłam założycielką 
Zespołu ds. Osób z Niepełnospraw-
nościami i Osób Starszych, w skład 
którego wchodzili radni, dyrekto-
rzy Ośrodka bł. Karoliny i PCPR 
oraz miałam okazję współtworzyć 
Igrzyska Osób Niepełnosprawnych. 
Od 2021 r. wnioskuję o likwidację 
barier architektonicznych w szko-
łach powiatu. Mam nadzieję, że te 
potrzebne inwestycje będą priory-
tetem nowego Zarządu i zostaną 
zrealizowane na początku kadencji 
nowej rady.

Pragnę podziękować za owocną 
współpracę Zarządowi, Radnym, 
Pracownikom Starostwa Powiato-
wego w Bieruniu i jednostek powia-
towych. Praca na rzecz powiatowej 
społeczności była dla mnie służ-
bą bliźniemu, a także ogromnym 
wyróżnieniem. Za co serdecznie 
dziękuję. I, jak wierzę, widzimy się 
na wyborach 7 kwietnia.

agniesZKa 
wydeRKa-dyJeCińsKa

W Radzie Powiatu jestem prze-
wodniczącym Komisji Gospodarki 
i Budżetu. W komisji skupiłem się 
na rozwoju gospodarczym powia-
tu, gdzie dbałem o efektywne 
wykorzystanie środków publicz-
nych. Jako przedsiębiorca prowa-
dzę firmę w branży usługowej, co 
daje mi praktyczne doświadczenie 
w działalności gospodarczej. Dzię-
ki temu mogę dokładnie zrozumieć 

potrzeby lokalnych przedsiębior-
ców i wspierać ich rozwój.

W nadchodzących wyborach 
będę ubiegał się o stanowisko bur-
mistrza miasta Imielin. Moje zaan-
gażowanie w życie publiczne wyni-
ka z chęci wprowadzenia pozy-
tywnych zmian w naszym mieście. 
Jestem zmotywowany, energiczny 
oraz otwarty na dialog i współ-
pracę. Wierzę, że dzięki mojemu 
doświadczeniu i determinacji mogę 
przyczynić się do rozwoju miasta 
i powiatu, poprawiając jakość życia 
naszych mieszkańców. 

W trakcie upływającej kadencji 
Rada Powiatu zrealizowała wiele 
projektów inwestycyjnych, które 
przyniosły liczne korzyści miesz-
kańcom. Warto wymienić m.in. 
modernizację dróg i infrastruktury 
drogowej, modernizację szkół, pla-
cówek oświatowych. Dzięki efek-
tywnemu gospodarowaniu środkami 
udało się utrzymać stabilną sytu-
ację finansową powiatu oraz zre-
alizować zaplanowane inwestycje. 
Działania podejmowane przez Radę 

Powiatu przyczyniły się do poprawy 
jakości życia mieszkańców. Popra-
wa infrastruktury drogowej ułatwi-
ła i skróciła czas dojazdu do pracy 
i szkół. Modernizacja placówek 
oświatowych oraz rozwój infra-
struktury sportowej przyczyniły się 
do lepszego rozwoju dzieci i mło-
dzieży oraz stały się one miejscami 
aktywności społecznej i kulturalnej. 
Wspieraliśmy lokalną gospodarkę. 
Dzięki temu, przedsiębiorcy mieli 
lepsze warunki do rozwoju swoich 
firm, co przekładało się na zwięk-
szenie liczby miejsc pracy i wzrost 
gospodarczy w powiecie. 

Podsumowując, mijająca kaden-
cja Rady Powiatu przyniosła wiele 
pozytywnych zmian i korzyści 
naszej powiatowej społeczności. 
Dzięki inwestycjom, skutecznemu 
zarządzaniu finansami, poprawie 
infrastruktury i wsparciu dla lokal-
nej gospodarki, powiat rozwijał się 
dynamicznie i spełniał potrzeby 
swoich mieszkańców.

Na kolejne lata przewidziane są 
projekty i inicjatywy, które będą 

wymagały kontynuacji lub reali-
zacji przez nową Radę Powiatu. 
Przykłady to: poprawa dostępu 
do usług społecznych. Przyszli 
radni powinni zwrócić uwagę na 
rosnące potrzeby społeczne, takie 
jak opieka zdrowotna, edukacja 
czy pomoc społeczna. Kontynu-
acja i rozwinięcie programów 
w tych obszarach będzie niezbęd-
ne dla zapewnienia dostępu do 
potrzebnych usług mieszkańcom. 
Niezbędne jest kontynuowanie 
działań związanych z ochroną 
środowiska, programy i inwesty-
cje w pozyskiwanie energii odna-
wialnej, przyczynią się do popra-
wy jakości życia mieszkańców 
i zapewnią zrównoważony rozwój 
powiatu. Konieczne jest wzmoc-
nienie współpracy międzyadmi-
nistracyjnej. Koordynacja działań 
z innymi instytucjami samorzą-
dowymi i stowarzyszeniami jest 
kluczowa dla skutecznego rea-
lizowania celów powiatu. Konty-
nuacja i rozwinięcie współpracy 
między-administracyjnej będzie 

niezbędne dla osiągnięcia sukcesu 
w kolejnych latach.

Podsumowując, niektóre zre-
alizowane projekty w mijającej 
kadencji Rady Powiatu już przy-
niosły pozytywne rezultaty, ale 
w kolejnych latach konieczne 
będzie kontynuowanie i wdrażanie 
nowych inicjatyw. Poprawa infra-
struktury drogowej i transporto-
wej, rozwój transportu publicz-
nego, inwestycje w infrastrukturę 
medyczną, zapewnienie wysokiej 
jakości kształcenia z dostosowa-
niem programów nauczania do 
zmieniającego się rynku pracy, 
wsparcie sektora przedsiębiorczo-
ści, dostęp do usług społecznych, 
ochrona środowiska i wzmocnienie 
współpracy między-administra-
cyjnej oraz pozyskiwanie środków 
zewnętrznych będą kluczowe dla 
dalszego rozwoju powiatu. Ważne 
jest, aby przyszłe władze powiatu 
dokładnie zidentyfikowały naji-
stotniejsze potrzeby i skoncentro-
wały swoje działania na ich reali-
zacji.

MaRCin KOsMa

Urodziłem się w 1962 roku w Boj-
szowach, które są mi bardzo bliskie. 
Po studiach na Politechnice Śląskiej 
przez prawie 30 lat pracowałem 
w KWK „Piast”. Na emeryturę odszed-
łem w 2015 roku, jako Zastępca Inży-
niera Działu Techniki Strzałowej. 
W latach 2020-2023 byłem członkiem 
Rady Społecznej Wojewódzkiego 
Pogotowia Ratunkowego, a w styczniu 
tego roku ponownie zostałem wybra-
ny do niej na lata 2024-2028. Z zami-
łowania jestem pszczelarzem, gospo-
daruję na 12 rodzinach pszczelich. 
W zeszłym roku zostałem wybrany 
na Prezesa Koła Pszczelarzy w Boj-
szowach. Swoje życie poświęciłem 

rodzinie, kopalni, gminie, a ostatnie 
lata powiatowi. 

W Radzie Powiatu to moja pierw-
sza kadencja. Jestem członkiem 
dwóch komisji. W Komisji Rewizyjnej 
byłem zastępcą przewodniczącego 
oraz ponadto pracowałem w Komi-
sji Gospodarki i Budżetu. Praca 
w tych komisjach determinowała 
moją aktywność w Radzie Powiatu. 
Obie zajmują się kluczowymi dla 
powiatu zagadnieniami, praca w nich 
jest trudna i odpowiedzialna. 

Praca w górnictwie nauczyła mnie 
twardo stąpać po ziemi. Jestem mery-
toryczny i bywam krytyczny, a obec-
na kadencja była dla mnie jako dla 

radnego będącego w opozycji trudna 
i wymagająca. Popierałem wszystkie 
inwestycje na drogach powiatowych, 
realizowane przy pomocy środków 
rządowych, choć miałem do nich 
uwagi na etapie składania wniosków. 
Nie zgadzałem się na preferowanie 
lokowania pieniędzy powiatowych, 
czy to w inwestycje, czy organizację 
imprez w ośrodkach miejskich, kosz-
tem gminnych.

 Pozytywny efekt przyniosło roz-
wiązanie, które zgłosiłem jako wnio-
sek członka Komisji Rewizyjnej, 
odnoszące się do zmiany organizacji 
pracy w Starostwie, które zaowoco-
wało ponad 120 tys. złotych oszczęd-

ności rocznie. Przykładem mojego 
osobistego zaangażowania zakoń-
czonego sukcesem jest konserwacja 
Krzyża Męki Pańskiej przy ul. Gai-
kowej w Bojszowach. Ten amatorsko 
„konserwowany” niegdyś zabytek 
był w strasznym stanie, brakowało 
dokumentacji i uzgodnień, ale został 
przywrócony do dawnej świetności. 

Jeśli idzie o pracę w Radzie Powia-
tu to minione pięć lat pozostawia 
pewien niedosyt. Nie udało się w tej 
kadencji tak zmodernizować szkół 
powiatowych, aby w 100% spełniały 
warunki dostępności dla osób niepeł-
nosprawnych. To najpilniejsze zada-
nie już na kolejną kadencję! 

MaReK pieKORZ
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Należę do młodszego pokolenia 
samorządowców. W Radzie Powiatu 
6. kadencji przewodniczyłem Komi-
sji Rewizyjnej. To, że powierzono mi 
tak odpowiedzialną funkcję – mimo 
młodego wieku – poczytuję sobie 
za wielki zaszczyt. Bądź co bądź 
Komisja Rewizyjna to ciało kontrol-
ne, wymaga wiedzy i doświadcze-
nia. W upływającej kadencji jako 
radni mieliśmy sporo roboty, dlatego 
chciałbym serdecznie podziękować 
koleżankom i kolegom radnym za 

te pięć i pół roku wytężonej pracy 
i dobrej współpracy. Pomimo wielu 
obiektywnych trudności – pandemia, 
wojna w Ukrainie – udało nam się 
wiele dokonać razem, pomimo tego, 
że każde z nas reprezentuje inną 
gminę powiatu, a potrzeby w gmi-
nach są różne. Dziękuję za każdy 
wypracowany kompromis, bo na nim 
opiera się każdy wspólny sukces.

W Radzie Powiatu reprezentowa-
łem Lędziny, a ponieważ to moje 
miasto jest mi najbliższe, podjąłem 

decyzję, aby w tegorocznych wybo-
rach samorządowych kandydować 
na stanowisko burmistrza miasta. 
W powiecie nabrałem samorzą-
dowego doświadczenia, miałem 
okazję uczyć się od najlepszych 
– samorządowców, nawet z kilku-
dziesięcioletnim stażem. To była 
dobra szkoła – dziękuję! Teraz, 
nabytą wiedzę i doświadczenie 
chcę wykorzystać dla dobra miesz-
kańców Lędzin. Zależy mi na tym, 
aby Lędziny zbudować – od nowa.

Wiem, że zarządzanie miastem 
to wielka odpowiedzialność, ale 
chcę podjąć to wyzwanie i jestem 
na nie gotów. Ufam, że już w nieod-
ległej przyszłości będę mógł współ-
pracować z powiatem, jego nową 
Radą i Zarządem. Jeszcze raz ser-
decznie dziękuję wszystkim rad-
nym, całemu Zarządowi Powiatu, 
pracownikom Starostwa Powiato-
wego w Bieruniu i nade wszystko 
Mieszkańcom za te wspólne owoc-
ne lata. MaRCin MaJeR

28 lutego w auli auli CnTi 
uniwersytetu ekonomiczne-
go w katowicach podpisano 
umowę partnerskią pomiędzy 
uniwersytetem ekonomicznym 
i powiatowym Zespołem Szkół 
w Bieruniu. 

Podpisy pod umową złożyli pro-
rektor prof. dr hab. Sławomir 
Smyczek i dyrektor szkoły Teresa 
Horst. W ramach umowy uczniowie 
szkoły będą mieli możliwość m.in. 
uczestnictwa w wykładach i zaję-
ciach prowadzonych przez uczelnię, 
w programie edukacji ekonomicznej 
ELIT, wydarzeniach organizowanych 
przez uczelnię oraz projektach edu-
kacyjnych. 

Do pierwszego wspólnego projek-
tu, dotyczącego zrównoważonej kon-
sumpcji i funkcjonowania gospodar-
ki w obiegu zamkniętym, UE w Kato-
wicach zaprosił PZS w Bieruniu na 

początku roku, przed podpisaniem 
umowy. To 3. letni projekt ET CASE 
– Education Towards Circular And 
Sustainable Economy, który realizu-
je 8. partnerów: Technical University 
of Ostrava jako lider projektu, Uni-
wersytet Ekonomiczny w Katowi-
cach, Universita Degli Studi Di Bari 
Aldo Moro we Włoszech, Hochschule 
Anhalt w Niemczech oraz University 
of Akureyri w Islandii, a także  IURS 
– Institute for Sustainable Develop-
ment of Settlements w Czechach, 
Center Ponovne Uporabe w Słowenii 
oraz  Narodowa Fundacja Ochrony 
Środowiska.

Ponadto, uczniowie bieruńskie-
go PZS pod koniec lutego wyjechali 
do Lizbony na miesięczne prakty-
ki zawodowe w ramach  projektu  
„Zagraniczna mobilność edukacyjna 
uczniów i absolwentów oraz kadry 
kształcenia zawodowego” współfi-
nansowanego przez Unię Europej-

ską ze środków Europejskiego Fun-
duszu Społecznego+, w Programie 
Fundusze Europejskie dla Rozwoju 
Społecznego 2021-2027 realizowa-
nego na zasadach Programu Era-
smus+. Szkoła w postępowaniu 
konkursowym pozyskała 120 731,00 
Euro, czyli 545 227,30 PLN. Przez 
dwa kolejne lata uczniowie techni-
kum elektrycznego, mechanicznego, 
informatycznego i żywienia mogą 
ubiegać się o 30 miesięcznych staży 
w stolicy Portugalii i we włoskim 
Rimini.  

– Podpisana umowa otwiera nowe 
możliwości przed naszymi uczniami, 
z których już zaczęliśmy korzystać 
jako uczestnik międzynarodowego 
projektu. Praktyki zagraniczne otwie-
rają przed nimi nowe horyzonty, pod-
noszę  kompetencje zawodowe i języ-
kowe. To dobra inwestycja w rozwój 
naszych uczniów – podkreśla dyrek-
tor szkoły Teresa Horst. (Mg)

wieści z bieruńskiego PzS – umowa z uniwersytetem  
ekonomicznym i zagraniczne praktyki 

Radną powiatową jestem od 
lipca 2023 r. Mieszkam w Bieru-
niu Nowym na Zabrzegu. Przez 
wiele lat pracowałam w Bieruń-
skim Ośrodku Kultury, gdzie byłam 
kierownika RCKG „Remiza”, skąd 
w lutym 2019 r. przeszłam na eme-
ryturę. W dalszym ciągu czynnie 
uczestniczę w życiu społecznym 
Bierunia. Jestem członkiem Sto-
warzyszenia Miłośników Ziemi 
Bieruńskiej „Porąbek”, w którym 
pełnię funkcję przewodniczącej 
Komisji Rewizyjnej. Od ubiegłego 
roku pracuję społecznie jako wice-
prezes PZERiI Koła Nr 2 w Bieruniu 
Nowym. Od  chwili ustania aktyw-
ności zawodowej, uczęszczam na 

zajęcia UTW, gdzie po raz kolejny, 
wybrano mnie na starostę grupy 
nowobieruńskiej.

Mijająca 6. kadencja Rady Powiatu 
była dla mnie bardzo krótka, półrocz-
na i nie mogę ustosunkować się do 
całej upływającej kadencji. Również 
okoliczności w jakich objęłam  man-
dat nie były proste. Oceniam półrocz-
ną pracę, jako czas wyzwań, inten-
sywnej pracy i nauki. Zdobyłam wiele 
nowych doświadczeń i umiejętności. 
Było to bardzo ważne wyzwanie. 
Poznałam pracę i obowiązki radnej 
powiatu, sposób działania i funkcjo-
nowania naszego powiatu. Problemy, 
z którymi borykają się samorządow-
cy, nie tylko w gminie, ale w szerszym 

powiatowym aspekcie. Współpraca 
z doświadczonymi radnymi, samo-
rządowcami jest dla mnie najcen-
niejszą wartością. To cenna wiedza 
i wskazówki do dalszej pracy.   

Powiat stoi przed szeregiem 
wyzwań, którym będzie musiała 
sprostać nowa rada. Trzeba dokoń-
czyć już rozpoczęte inwestycje dro-
gowe. Zacząć od przeglądu stanu 
dróg. Trzeba zadbać o instalację 
sygnalizacji świetlnej na przejściu 
dla pieszych Bieruń-Zabrzeg (DK44). 
Musimy pozyskać zewnętrzne środ-
ki na budowę nowych dróg rowe-
rowych i zadbać o stan obecnych. 
Generalnie trzeba kontynuować 
rozpoczęte i zaplanowane inwesty-

cje. Musimy systematycznie unowo-
cześniać powiatowe szkoły. 

W sferze społecznej niezbędne 
jest poszerzenie oferty zajęciowej 
oraz zwiększenie liczebności senio-
rów w CUS. Zorganizowanie opieki 
i zajęć dla osób niepełnosprawnych 
z głębokim upośledzeniem umy-
słowym, celem odciążenie opieku-
nów prawnych. Istotna jest popra-
wa funkcjonowania komunikacji 
w obrębie powiatu. Dobrze, żeby 
powstała Izba Regionalna w Powia-
towej Bibliotece Publicznej. Na to 
wszystko musimy pozyskiwać środ-
ki zewnętrzne, a realizacja zadań 
musi iść w parze z możliwościami 
finansowymi powiatu.

uRsZula stęCHŁy 

Radnym byłem 4 lata w gminie 
i 25 lat w powiecie, a właściwie 4,5 
i 25,5 bo dwukrotnie wydłużono nam 
kadencje, i w kwietniu będzie równe 
30 lat pracy w samorządzie. Osiem 
kadencji to dużo, kiedy w poprzed-
nich wyborach zostałem ponownie 
wybrany, to założyłem sobie, że to 
będzie moja ostatnia kadencja, że 
przejdę na emeryturę i jednocześnie 
zakończę karierę w samorządzie. 

Generalnie uważam się za czło-
wieka spełnionego, zawodowo 
i społecznie. Przez 16 lat byłem 

przewodniczącym Komisji Budże-
tu, potem 4 lata przewodniczącym 
Komisji Rewizyjnej i teraz Komisji 
Edukacji, Kultury i Bezpieczeństwa. 
Najtrudniejsze było przewodnicze-
nie Komisji Rewizyjnej, był to trud-
ny okres i duża odpowiedzialność. 

Ponieważ, oprócz bycia samorzą-
dowcem i pracy zawodowej, byłem 
sportowcem, prowadziłem kluby, 
stowarzyszenia i jestem mocno 
zaangażowany w sferze duchowej, 
działam w Katolickiej Odnowie 
w Duchu Świętym to i tak mam co 

robić. Ponadto, mam rodzinę, 5. 
synów, 13. wnuków, więc jestem non 
stop zajęty, na pewno nie zgnuśnie-
ję. Te 30 lat to niemal połowa życia, 
trzeba dać szansę młodszym. 

Nie zawieszam swojej działalno-
ści społecznej, ale będzie to praca 
głownie na rzecz osób niepełno-
sprawnych. Mam niepełnospraw-
ną wnuczkę, znam to zagadnienie 
z osobistego doświadczenia. Wiem 
gdzie i jakie są braki. Gdzie trze-
ba dołożyć środków. Będę działał 
w którymś z lokalnych stowarzy-

szeń, które zajmują się sprawami 
osób z niepełnosprawnościami, 
może utworzę własne stowarzysze-
nie – czas pokaże.

Korzystając z okazji chciałbym 
podziękować wszystkim koleżan-
kom i kolegom radnym, z którymi 
współpracowałem na przestrze-
ni tych trzech dekad i życzyć im 
powodzenia w pracy na rzecz 
naszej powiatowej społeczności. 
Dziękuję również mieszkańcom za 
zaufanie jakim mnie darzyli przez 
te wszystkie lata.     

CZesŁaw KŁyK
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Przebudowa	drogi	
powiatowej	5923S,	

ul.�dzikowej�
w�lędzinach	w	km	
od	2+534	do	2+927	

922 710,31 zł

Zaprojektowanie	
i	budowa	świateł	na	
skrzyżowaniu	drogi	
powiatowej	5910S,	

ul.�Pokoju		
z	drogą	gminną	

ul.�Paderewskiego�
w�lędzinach

119 496,67 zł

Zadania ZrealiZOwane w rOku 2020
Przebudowa	drogi	
powiatowej	4137S,	
ul.�bijasowickiej		

i	ul.�jagiełły�w�bieruniu	
w	zakresie	wykonania	
odcinkowych	ciągów	
pieszych	dla	poprawy	
bezpieczeństwa	ruchu	

drogowego

59 947,84 zł

ul.	Bijasowicka	4

ul.	Jagiełły	4

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5921S,	

ul.�goławieckiej�
w�lędzinach�

w	zakresie	budowy	
chodnika	w	km	

od	1+398	do	1+446

19 954,14 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5901S,	
ul.�Pancerniaków�

w�bojszowach�
w	zakresie	wykonania	

odcinkowego	ciągu	
pieszego	dla	poprawy	
bezpieczeństwa	ruchu	

drogowego

19 893,23 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5920S,	

ul.�techników�
w�chełmie�śląskim	

w	zakresie	wykonania	
odcinkowego	ciągu	

pieszego	dla	poprawy	
bezpieczeństwa	ruchu	

drogowego

29 876,56 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5905S,	
ul.�bojszowskiej�

w�bieruniu�
w	zakresie	budowy	

chodnika

182 997,62 zł

Zadania ZrealiZOwane w rOku 2021

Zadania ZrealiZOwane w rOku 2020

Przebudowa	przejścia	
dla	pieszych	na	drodze	

powiatowej	5906S,	
ul.�chemików�

w�bieruniu	
w	km	od	0+975	

do	0+995

66 651,89 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5916S,		

ul.�Satelickiej�
w�Imielinie	

w	zakresie	budowy	
ciągu	

pieszo-rowerowego	
w	km	drogi	

od	1+458	do	2+481

1 848 002,66 zł

Przebudowa	
i	rozbudowa	drogi	
powiatowej	5900S,	
ul.�ruchu�oporu�

w�bojszowach	
w	zakresie	budowy	
ścieżki	rowerowej

2 563 866,20 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5924S,	

ul.�osada�
w�chełmie�śląski�
z	zastosowaniem	
“cichych	asfaltów”	

–	etap	III	

2 059 242,95 zł
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Przebudowa	
skrzyżowania	drogi	
powiatowej	5918S,	
ul.�nowozachęty�
z	drogą	gminną	

ul.�wandy�
w�Imielinie

2 395 158,86 zł

Rozbudowa	drogi	
powiatowej	5904S,	
ul.�jagiellońskiej	

i	ul.�lipowej	
w�lędzinach	w	zakresie	

budowy	ciągu	
pieszo-rowerowego

2 923 920,08 zł

Przebudowa	przejścia	
dla	pieszych	

na	drodze	
powiatowej	4137S,	

ul.�jagiełły�
w�bieruniu�
w	km	0+381

47 830,00 zł

Remont	nawierzchni	
drogi	powiatowej	5900S,	

ul.�ruchu�oporu�
w�bojszowach	

w	ramach	zadania	
inwestycyjnego	pn.:	

Poprawa	bezpieczeństwa	
ruchu	drogowego	
oraz	parametrów	

akustycznych

1 154 186,89 zł

Zadanie ZrealiZOwane na prZełOmie rOku 2021/2022

Zadania ZrealiZOwane w rOku 2022

Modernizacja 
ul. Zamoście 
w Lędzinach 
W 2021 r. powiat bieruńsko-lędziński zmo-
dernizował ulicę Zamoście w Lędzinach. 
Kosztem 676.356,36 zł powstała dwupas-
mowa, dwukierunkowa jezdnia o szerokości 
5,5 m (szerokość pasa: 2,75 m) i utwardzone 

pobocza, szerokość pobocza 0,5 m po obu 
jej stronach. Nawierzchnię drogi ułożono 
z mieszanki SMA. Kategoria obciążenia 
ruchu równoważna KR2. Zjazdy i zejścia do 
posesji wykonano z kostki brukowej typu H. 
Przedsięwzięcie zrealizował Wydział Roz-
woju, Funduszy Europejskich i Inwestycji 
Starostwa Powiatowego w Bieruniu, było 
współfinansowane przez PGL Lasy Państwo-
we – Nadleśnictwo Katowice.  

Przed... ...i	po	realizacji

Przebudowa	drogi	
powiatowej		5918S,	
ul.�nowozachęty�

w�Imielinie�
w	zakresie	remontu	

chodnika	

107 857,58 zł

Zadania ZrealiZOwane w rOku 2023

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5912S,	

ul.�wygody�
w�lędzinach�

–	etap	II	

6 654 510,95 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5916S,	

ul.�Satelickiej�
w�Imielinie�

w	km	od	2+481,00	
do	3+281,00	

1 911 118,04 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5906S,	

ul.�chemików�
w�bieruniu�

w	zakresie	budowy	
odcinka	drogi	dla	

pieszych	wraz	
z	przejściem	na	
skrzyżowaniu	

z	ul.	Wita	

24 996,98 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5905S,	
ul.�bojszowskiej�

w�bieruniu�
w	km	od	0+797	

do	0+831	
w	zakresie	budowy	
odcinka	drogi	dla	

pieszych	

39 494,64 zł

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5916S,	

ul.�Satelickiej�
w�Imielinie�

w	zakresie	wykonania	
drogi	dla	pieszych	

i	rowerów	na	odcinku	
od	DW	934	

do	ul.	Sosnowej	

214 945,53 zł

Zadania ZrealiZOwane w rOku 2022

Zadania realiZOwane w rOku 2022/2023
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przy szkołach powiatowych powstały 
dwa parkingi. pierwszy przy pZS w Bie-
runiu, a kolejny przy pZS w lędzinach. 
doświadczenia zebrane przy realizacji 
pierwszej z parkingowych inwestycji, 
umożliwiły przyjęcie jeszcze bardziej 
przyjaznych środowisku naturalnemu 
rozwiązań i pozwoliły na idealne połą-
czenie funkcji, formy i konstrukcji.

W 2020 r. zaprojektowano i wybudowano za 
kwotę 1 150 366,52 zł nowoczesny, ogrodzony 
i zabezpieczony przez system kontroli dostę-
pu parking wraz z infrastrukturą podziemną 
(sieci). Wykonano jezdnię o dł. 202,34 mb, 
chodniki oraz 57 miejsc parkingowych. Teren 
utwardzono, powstało ogrodzenie systemo-
we wraz z bramami wjazdowymi i furtkami. 
Parking zaopatrzono w szlabany z układem 
sterowania. Przebudowano pochylnie dla osób 
niepełnosprawnych. Mając na uwadze dbałość 
o środowisko naturalne do minimum ogra-
niczono wycinkę istniejącego drzewostanu, 
a usunięte drzewa i krzewy uzupełniono nowy-
mi nasadzeniami – grabami, bukami kolumno-
wymi oraz berberysami. W projekcie zadbano 
o naturalną retencję, projektując utwardzenie 
pod miejsca parkingowe w formie trawiastej 
ekokraty. Inwestycja została dofinansowana 
w wysokości 1 113 253,98 zł z Rządowego Fun-
duszu Inwestycji Lokalnych (RFIL). 

Budowa parkingu przy PZS w Lędzi-
nach zakończyła się w 2022 r. Kosztem  
1 687 835,62 zł powstała nowa infrastruktura 
parkingowa i drogowa, spełniająca wszystkie 
wymogi ochrony środowiska przy jednoczes-

nym wpisaniu się w trendy dotyczące retencji 
wód powierzchniowych. 

Powstało 56 miejsc postojowych, w tym 3 
miejsca dla osób niepełnosprawnych z beto-
nowej kostki brukowej. Pozostałe wykonano 
w technologii ażurowej ekokraty. Cały układ 
drogowy o nawierzchni z kostki brukowej 
i asfaltowej odwadniany jest do dwóch zespo-
łów studni chłonnych przelewowych oraz 
złóż rozsączająco-retencyjnych. Trzy odpo-
wiednio oznakowane miejsca parkingowe dla 
osób niepełnosprawnych są skomunikowane 
z otaczającym układem pieszo-jezdnym bez 
barier architektonicznych. Całość parkingu 
oświetlona jest nowoczesnymi lampami LED, 
a dzięki przebudowie instalacji wodociągowej 
i hydrantowej poprawie uległo bezpieczeństwo 
przeciwpożarowe szkoły. Teren zagospodaro-
wano zielenią. Dodatkowo w ramach zadania 
powstał zewnętrzny stół do ping-ponga oraz 
zamontowane zostały rogatki zabezpieczające 
dojście do kompleksu boisk sportowych Moje 
boisko – Orlik 2012. Wartość dofinansowania 
z RFIL wyniosła 1 507 231,53 zł.

„Zielone” parkingi przy szkołach powiatowych 

22 marca 2022 r. w Starostwie Powiatowym 
w Bieruniu podpisano umowę użyczenia działki, 
na której powstanie nowa jednostka Państwo-
wej Straży Pożarnej. Wcześniej działkę (0,8304 
ha) nieodpłatnie na rzecz Powiatu Bieruńsko-
Lędzińskiego przekazała gmina Bieruń. Drugą 
działkę (0,3987 ha) niezbędną do realizacji tej 
ważnej z punktu widzenia bezpieczeństwa inwe-
stycji przekazał Powiat. W Ścierniach, nieopodal 
Starostwa Powiatowego, Powiatowej Komendy 

Policji i CIG, zostanie wybudowana Jednostka 
Ratowniczo-Gaśnicza, której inwestorem jest 
Komenda Miejska PSP w Tychach.

W 2023 r. ogłoszono przetarg, 7. listopada 
2023 r. nastąpiło przekazanie placu budowy. 
Zakończenie robót budowlanych planowane 
jest na I połowę 2025 r. Prezentujemy dostęp-
ne wizualizacje kompleksu obiektów, które 
będą zlokalizowane w rejonie ulic: Turystycz-
nej, św. Kingi oraz Zarzyny. 

Powstanie nowa 
Jednostka Ratowniczo-Gaśnicza 
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Zadania realiZOwane w rOku 2023/2024 

Przebudowa	dróg	
powiatowych	5901S,	

ul.�Pancerniaków,�
ul.�gaikowej�

i�ul.�jedlińskiej�
w�bojszowach�

17 293 671,10 zł

ul.	Pancerniaków	4

ul.	Jedlińska	4

Przebudowa	drogi	
powiatowej	5927S,	

ul.�Mielęckiego�
w�bieruniu�

5 059 302,96 zł
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Z końcem września 2022 r. sfinalizowany został 
projekt pn. „Zwiększenie zdolności insty-
tucjonalnej i skuteczności administracji 
publicznej poprzez rozbudowę i moder-
nizację referencyjnych baz danych 
powiatowych rejestrów publicznych.”

W projekcie oprócz powiatu bieruńsko-lędziń-
skiego, uczestniczyły powiat będziński oraz  
miasta na prawach powiatu: Dąbrowa Górnicza 
(lider projektu), Jaworzno, Sosnowiec i Tychy.  

W szczególności w ramach projektu: prze-
prowadzono kompleksową modernizację ewi-
dencji gruntów i budynków; utworzono kom-
pletne bazy danych BDOT500 i GESUT; dokona-
no cyfryzacji (digitalizacji) rejestrów, ewidencji 
i innych zasobów źródłowych prowadzonych 
dotychczas w formie papierowej; dostosowano 
bazy danych PZGiK do wymogów przepisów 
prawa i do nowych modeli pojęciowych; zaku-
piono nowy sprzęt do digitalizacji i przecho-

wywania danych; wykonano zdjęcia lotnicze, 
na podstawie których powstała ortofotomapa 
oraz serwisy mapowe:  ukośne, retromapy oraz 
model 3d powiatu; uruchomiono e-usługi dla 
mieszkańców w tym m.in. sklep internetowy 
– przeznaczony do zamawiania dokumentów 
z Powiatowego Ośrodka Dokumentacji Geode-
zyjnej i Kartograficznej oraz aplikację mobilną; 
uruchomiono stronę internetową projektu part-
nerskiego oraz portal danych otwartych.

Wartość całkowita projektu: 
44 978 550,48 PLN
Wartość dofinansowania: 
36 062 259,90 PLN

Projekt współfinansowany z Europejskie-
go Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Wojewódz-
twa Śląskiego na lata 2014-2020, oś priorytetowa: 
II. Cyfrowe Śląskie, działanie: 2.1. Wsparcie roz-
woju cyfrowych usług publicznych.

modernizacja  
baz danych zasobu 
geodezyjnego  
i kartograficznego
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– Zacznijmy od początku, skąd 
się wzięło to Twoje rysowanie?
– Odkąd pamiętam, zawsze ciąg-
nęło mnie do rysowania. Mając 
kilka lat, rodzice kupowali mi 100. 
kartkowy wkład do bloków rysun-
kowych i kredki oraz farbki akwa-
relowe. Siadałam i rysowałam. 
W wieku siedmiu lat należałam 
do klubu plastycznego w Domu 
Kultury w Trzebini Górce. Do 
dzisiaj pamiętam, że tam właś-
nie po raz pierwszy malowałam 
farbami plakatowymi. Bardzo 
lubiłam oglądać w telewizji pro-
gram profesora Wiktora Zina 
– Piórkiem i węglem, w którym 
rysował architekturę, ciekawie 
o niej opowiadając. Chciałam tak 
jak On, lekko i szybko rysować 
pejzaże i architekturę. To także 
było impulsem, aby pójść do lice-
um plastycznego. Szkoła dała mi 
świetne przygotowanie zawodo-
we – jestem metaloplastykiem, 
a także wykształciła umiejętności 
rysunkowe i malarskie. Jednak to 
nie były techniki, do których mnie 
ciągnęło. Szukałam takiej, która 
dawałby możliwość zapisu danej 
chwili w terenie, tego, co mnie 
zainteresowało.

– Uściślijmy to, Ty rysujesz, czy 
malujesz i jaka technika twór-
cza jest Ci najbliższa?
– Tworząc, chcemy być rozpozna-
walni, mieć satysfakcję, że ktoś, 
kto zobaczy nasze prace od razu 
będzie wiedział, kto je wykonał. 
Szukając swojej techniki, w któ-
rej chciałabym pracować, zain-

teresował mnie rysunek tuszem. 
Spodobała mi się ta technika, bo 
dawała możliwość wykonywania 
rysunków w plenerze. I tak zaczę-
łam rysować stalówkami szkolny-
mi, używając tuszu. A ponieważ 
miała to być szybka metoda zapi-
su, cienie wykonywałam wtedy 
pędzlami rozcieńczonym tuszem. 
Jest to zatem, i rysowanie, i malo-
wanie. Zaczynałam od bardzo 
małych rysunków, które stały się 
przepustką do wyjazdu na Bien-
nale Twórczości Górników z Pol-
ski, Niemiec i Francji do Sainte-
Geneviève-des-Bois Sud Parisien 
we Francji w 1987 r. Zaproszenie 
to było dla mnie dużym wyróż-
nieniem i docenieniem rysunków, 
które wykonałam. I wtedy uzna-
łam, że znalazłam swoją metodę 
rysowania – tuszem z lawunkiem. 
Obecnie często sięgam po ekoli-
nę, płynną akwarelę do lawunku. 
Umożliwia ona wzbogacenie kolo-
rystyki obrazów. Ale lubię także 
malować akwarele dodając cza-
sem elementy kreślone tuszem. 
Ta mieszana technika najbardziej 
mi odpowiada. Czasami sięgam 
także po suche pastele. Chcąc się 
rozwijać trzeba próbować różnych 
technik, nie tylko jednej, w której 
już coś osiągnęliśmy. 

Cieszę się, że moje rysunki lawo-
wane tuszem wykorzystuje Urząd 
Miasta Imielina do swojej promo-
cji. To duża satysfakcja dla mnie. 
Wystawiam także swoje prace 
w Katowicach w Bistro i Restauracji 
„Allure”, dzięki uprzejmości właś-
ciciela Krystiana Myszki.

– O ile mnie pamięć nie myli 
to miałaś wystawę w Londynie 
– możesz coś o niej powiedzieć 
i gdzie jeszcze wystawiałaś? 
– Wystawę w Londynie zawdzię-
czam mojej córce Ewie, która na 
Instagramie założyła mi konto 
z moimi pracami – piórkiem-pl. 
W 2018 r. otrzymałam zapro-
szenie z The Brick Lane Gallery 
z Londynu do wystawienia u nich 
swoich rysunków. Galeria ta pro-
muje artystów z różnych krajów, 
byłam pierwszą Polką, którą 
zaproszono do pokazania swoich 
prac. Przesłałam wtedy rysunki 
z Polski oraz kilku europejskich 
krajów, między innymi z Czech, 
Austrii, Węgier, Francji. Niestety 
nie mogłam uczestniczyć w wer-
nisażu, szkoda, zwiedziłabym 
przy okazji Londyn. Ale to jeszcze 
mam w planach, aby odwiedzić 
Anglię. Biorę także udział w wielu 
wystawach poplenerowych, kon-
kursach organizowanych na tere-
nie kraju, najczęściej są to wysta-
wy w Mielnie i na Śląsku (Tychy, 
Imielin, Katowice, Mysłowice, 
Bieruń). Brałam także udział 
w poplenerowych międzynarodo-
wych wystawach w Zakopanem, 
Sandomierzu, Kazimierzu Dol-
nym, Polańczyku, Szczecinie oraz 
Dąbrowie Górniczej.

– Oprócz tego, że tworzysz dzia-
łasz także w stowarzyszeniach 
twórczych, jakich?
– Pierwszym stowarzyszeniem było 
„Na pograniczu”, które utworzy-
li członkowie klubów górniczych 

działających przy kopalniach. 
Należę także do klubu „Kastalia” 
w Imielinie, ale takim najważniej-
szym stowarzyszeniem dla mnie 
jest SILESIA TAK ART, w którym 
działam od 11 lat, a od kilku jestem 
członkiem jego zarządu. Jest to 
ogólnopolskie stowarzyszenie twór-
ców i animatorów kultury. Nasze 
prace są przekazywane na różnego 
rodzaju cele charytatywne, aukcje 
oraz do domów opieki. Biorę udział 
także w plenerach „Między Wieża-
mi” które organizuje powiat bieruń-
sko-lędziński.

– Kiedyś mi mówiłaś, że naj-
chętniej rysujesz piórkiem, ale 
coraz częściej zauważam, że 
sięgasz po farby. Jak się odnaj-
dujesz w malarstwie? 
– Nigdy nie przepadałam za malo-
waniem olejami, doceniłam malo-
wanie akrylami. Lubię malować 
w plenerze, więc farby akrylowe 
są dla mnie idealne, czy na płycie, 
czy też na płótnie. Ja to nazywam 
„moim radosnym malarstwem”. 
Chciałabym – może kiedyś tak 
będzie – dobrze radzić sobie, także 
w tej technice, a na razie ćwiczę.

– Rysujesz pod wpływem 
chwili, kiedy nachodzi Cię 
wena twórcza, czy jesteś typem 
benedyktynki, która z żelazną 
dyscypliną sięga codziennie po 
piórko i pędzel? 
 – Żałuję, ale niestety brak mi 
cierpliwości, toteż najchętniej 
maluję na plenerach i w plenerze, 
chyba, że jestem zobligowana do 
narysowania czegoś „na termin”. 
Zresztą, najwięcej radości spra-
wia mi malowanie na plenerach. To 
było zawsze odskocznią od pracy 
zawodowej, oderwaniem się od 
obowiązków domowych, dawało 
możliwość pełnego zaangażowa-
nia się w tworzenie bez obciąże-
nia, z lekką głową. Wtedy można 
poszaleć, czy na płótnie, czy też 
na papierze. Praca zawodowa 
i obowiązki domowe zawsze były 
na pierwszym miejscu. Rysowa-
nie i malowanie było wtedy moim 
hobby. Dziś mam więcej czasu 
i jest moją wielką pasją. Jestem 
podróżnikiem, który zamiast robić 
fotografie, woli sobie to narysować 
lub namalować. 

Rozmawiał Zdzisław Kantor

Rozmowa 
z BARBARą zientARą-CHMieL
laureatką Clemensa Pro Arte 2023
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– Franku, tak się będę do Ciebie 
zwracał, bo znamy się przecież 
od dawna. Zespół „Lędzinianie”, 
którym kierowałeś przez 28 lat, 
otrzymał tę nagrodę już 22 lata 
temu. Przypomnij po krótce jak 
to było?
– Początki zespołu sięgają sierpnia 
1986 roku, kiedy cztery lędzinianki 
zaśpiewały – w strojach ludowych 
– śląskie pieśniczki w tyskim Domu 
Dziennego Pobytu Seniora, a akom-
paniowała im na akordeonie Otylia 
Krokier. Wkrótce uformowała się 
kilkunastoosobowa grupa śpiewają-
cych pań i tak powstał zespół folklo-
rystyczny pod nazwą „Ziemowitki”, 
gdyż były one emerytkami, bądź 
rencistkami związanymi z miejsco-
wą kopalnią. Cotygodniowe próby 
odbywały się w kopalnianym Domu 
Kultury „Piast”, a oficjalny debiut 
artystyczny zespołu odbył się jesie-
nią 1986 roku. Gdy w 1991 roku 
Lędziny odzyskały samodzielność, 
zespół przyjął nazwę „Lędzinianki”, 
a w marcu kolejnego roku z inicja-
tywy ówczesnego burmistrza Wła-
dysława Trzcińskiego zostałem 
kierownikiem „nowego” zespołu. 
Zwerbowałem kilku panów do śpie-
wania i wtedy zmieniliśmy nazwę 
zespołu na „Lędzinianie”.

– Oprócz dokooptowania do 
zespołu mężczyzn, utworzyłeś 
w 1994 roku grupę dziecięco-
młodzieżową, miałeś mało 
pracy? 
– Dawało to większe szanse na suk-
cesy w przeglądach folklorystycz-
nych, gdyż zespół „Lędzinianie” mógł, 
zależnie „od potrzeb”, rywalizować 
bądź to w kategorii zespołów śpie-
waczych, bądź wielopokoleniowych, 
poza tym udział głosów dziecięcych 
i młodzieżowych wydatnie podnosi 
poziom brzmienia zespołu. Najwięk-
szą liczebność miał w 2000 roku, 
kiedy w marcu zaczęła z nami wystę-
pować 12. osobowa grupa taneczna 

dzieci z Przedszkola nr 2 pod kie-
runkiem Anny Musioł, a od września 
dołączyła jeszcze 12.osobowa grupa 
„Rajcule” z Gimnazjum nr 2, która 
pod kierunkiem Ilony Cuber-Cebu-
li i Elżbiety Szczygieł odtwarzała 
scenki rodzajowe w gwarze śląskiej, 
a także śpiewała nasze pieśniczki. 
Później pod egidą „Lędzinian” dzia-
łał też kabaret międzyszkolny „Na 
Zicher”, czy zespół „Piccolo” z SP 1.

– Przypomnij proszę, najistot-
niejsze dokonania artystyczne 
„Lędzinian” pod Twoim kierun-
kiem.
– Te najbardziej znaczące to: 1 
miejsce w II Międzygminnym Prze-
glądzie Folklorystycznym w Bie-
runiu (1995), wyróżnienia w WICI 
Chorzów 1996, w Wojewódzkim 
Przeglądzie Kolęd i Pastorałek 
Będzin 1997, występ w TV Wisła 
i nagranie kasety w studiu Radia 

Katowice tego samego roku, wyróż-
nienie w „Spotkaniach Pod Brzy-
mem” (1998), audycja w Radiu Top 
Katowice w 1999 roku wraz z Pela-
gią Górecką – Ślązaczką Roku, 
a zarazem śpiewaczką naszego 
zespołu, wielokrotne 1. miejsca 
w „Przeglądach Śląskiego Śpiewa-
nia” w kategorii zespołów wielopo-

koleniowych, a także w kategorii 
zespołów dziecięcych i młodzie-
żowych, nagranie w studiu Radia 
Katowice płyty z pieśniami zespo-
łu pt. „Śpiewane pod Klimontem” 
(2002), a rok później nagranie płyty 
z kolędami i pastorałkami. Pasmo 
sukcesów artystycznych trwało 
jeszcze przez kilkanaście następ-
nych lat, a ich zwieńczeniem było 
nagranie teledysków w TVS oraz 
występ na żywo w programie „Cafe 
Silesia”.
 
 – Przez wiele lat zespół „Lędzi-
nianie” pod Twoim kierowni-
ctwem był uważany za najlepsze-
go ambasadora kultury lędziń-
skiej w bliższej i dalszej okolicy.
– Sporo w tym prawdy, wielu 
dowiedziało się o tym, że istnieją 
Lędziny dzięki naszym koncertom. 
Cały czas promowaliśmy śląskie 
tradycje i rodzinną miejscowość. 

Dbaliśmy o utrzymanie rodzimego 
folkloru, obyczajów, języka, a swoje 
muzyczne inspiracje czerpaliśmy 
z górnośląskiej ziemi.

– Wróćmy do Ciebie, jak zaczęło 
się Twoje muzykowanie?
– Muzyką pasjonowałem się już od 
lat dziecięcych. Jestem wdzięczny 
rodzicom, że kupili mi akordeon, gdy 
miałem 9 lat i skierowali na prywat-
ne lekcje gry. Grałem jako harcerz. 
W latach sześćdziesiątych 20. wieku 
grałem i śpiewałem już w różnych 
zespołach muzycznych. Byłem 
współzałożycielem big-beatowego 
zespołu „Piasty”, był też „Rytm”, 
w których grałem na „klawiszach”. 
Prowadziłem przez 40 lat własną 
kapelę, graliśmy na biesiadach, kar-
czmach górniczych i na weselach. 
Grałem zawodowo nieprzerwanie 
z dwuletnią przerwą na służbę woj-
skową w latach 1970-72, ale tam też 
kazali muzykować, byłem akordeo-
nistą, gitarzystą, a nawet pianistą. 
Szalone czasy, które mile wspomi-
nam. 

– Co robisz poza muzykowa-
niem, jakie jest twoje hobby ?
– Jestem rodowitym lędziniani-
nem, lokalnym patriotą, urodzonym 
w 1951 roku. Pracowałem w kopalni 
„Ziemowit” jako elektryk do emery-
tury w 2006 roku. W międzyczasie, 
bo w 1997 roku zaangażowałem się 
w działalność lędzińskiego Towa-
rzystwa Kulturalnego im. A. Fabery, 
które pełniło wówczas rolę niefor-
malnego ośrodka kultury. Byłem mię-
dzy innymi członkiem jego zarządu, 
ale przede wszystkim angażowałem 
się w pracę z „Lędzinianami”, orga-
nizowałem imprezy środowiskowe, 
konkursy, wieczory kolędowe…, bo 
kocham moje rodzinne miasto, zie-
mię śląską. Jak nie muzykuję uwiel-
biam majsterkować i uprawiamy 
z żoną Henią ogródek.

– W czerwcu 2020 roku, ze 
względu na pandemię COVID 19, 
zespół „Lędzinianie” zawiesił 
swoją działalność artystyczną 
i ten stan zawieszenia trwa. Co 
się dzieje?
– Nie chcę o tym mówić Mirku, 
ważne, że funkcjonujemy nieformal-
nie! Bez wsparcia żadnej instytucji 
kultury. Od czasu do czasu wystę-

pujemy podczas imprez i spotkań 
kulturalnych organizowanych przez 
różne stowarzyszenia i organizacje 
społeczne. Tylko w ubiegłym roku 
występowaliśmy, aż 11 razy, m.in. na 
spotkaniach Polskiego Towarzystwa 
Przyjaciół Książki w Lędzinach. Tego 
roku graliśmy w lędzińskim Przed-
szkolu nr 2, w Domu Spokojnej Staro-
ści w Imielinie oraz w Centrum Usług 
Społecznych Powiatu Bieruńsko-
Lędzińskiego dla seniorów. Będzie-
my grać dalej, póki starczy sił! 

– Działasz ostatnio też sporo 
poza Lędzinami, gdzieś obecnie?
– Skoro nie jest mi dane kierować 
zespołem „Lędzinianie”, to staram 
się angażować w innych gminach, 
także poza naszym powiatem. Przez 
jakiś czas kierowałem zespołem 
folklorystycznym w Ćwiklicach pod 
Pszczyną, czy zespołem „Górzanie” 
w Górze, a obecnie gram w kapeli 
zespołu „Bojszowianie”. Nie tracę 
jednak nadziei, że uda mi się 
w przyszłości reaktywować daw-
nych „Lędzinian”.

 – I tego Ci życzę Franku z całe-
go serca – dziękuję za rozmowę!

Rozmawiał Mirosław leszczyk

Rozmowa 
z Franciszkiem Moskwą
laureatem Clemensa Pro Cultura 2023
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– Szanowni Panowie spotkali-
śmy się, aby porozmawiać o bie-
ruńskiej stajence. Reprezentuje-
cie szerszą grupę osób, na począ-
tek przedstawcie się i zdradźcie 
tajemnicę ilu Was jest? 
– Rajmund Krupa, Henryk Różok, 
Jan Ścierski. W tym roku było nas 
18. Niektórzy chorowali, lata lecą!

– A gdybyście mieli policzyć 
tych co zajmowali się stajenką 
od początku do dziś, to ilu Was 
było? 
RK – Szczerze powiedziawszy nikt 
nigdy tego nie rachował, nie było 
jakiejś listy zostawianej probosz-
czowi. To szło jakby to powiedzieć 
„na dziko”. Ot, zbierali my się na 
hura, bo święta to stajenka, ale nikt 
tam w jakichś kronikach parafial-
nych tego nie zapisywał.

– A tak w przybliżeniu, pół 
setki? Setka uzbierałaby się?
JŚ – Setka to może nie, pięćdzie-
siąt, koło sześćdziesięciu ludzi. 
Jest taki folder na 60-lecie naszej 
stajenki wydany i tam w przy-
bliżeniu są wszystkie nazwiska, 
które pamiętamy. Nie wiem czy Wy 
tu macie jeszcze takie coś, ale na 
Urzędzie [Miasta] kiedyś było.

– Poszukamy, ale proszę sięg-
nijcie pamięcią wstecz, kiedy 
się to wszystko zaczęło? Kiedy 
te pierwsze pomysły zostały 
wcielone w życie?
JŚ – No to chyba w 1955 roku! 
HR – Ale to było tak małe… Ja tego 
nie pamiętam, bo akurat w 1955 to się 
urodziłem, jestem równolatkiem sta-
jenki, ale to było takie małe, że pierw-
sza stajenka była w tym ołtarzu pod 
krzyżem po prawej stronie kaplicy, 
z ołtarza zdejmowana była taka drew-
niana osłona i tam stajenka była. 
RK – Pierwsze parę lat tam była 
stajenka, bo jakby to powiedzieć, to 
jest też kaplica Bożego grobu, póź-
niej jak jest Wielkanoc. Ten Boży 
grób tam otwierali i tam Pan Jezus 
był składany, a w Boże Narodzenie, 
to się to wykorzystywało jako sta-
jenkę.

 – Czyli początki były skromne. 
Pamiętacie kto był pomysłodaw-
cą przedsięwzięcia?
RK – Rodzina Wieczorków, bo oni to 
zaczęli, Jan Wieczorek – ten dyrektor 
z ERG-u, który był później przewod-
niczącym Rady Miejskiej w Bieru-
niu. Rodzina Norasów, Bijok był taki 
elektryk kościelny, co mieszkał obok 
kościoła, on to pospinał, figurki robił. 

To był bardzo mądry człowiek, umiał 
wszystko zrobić. W pierwszej wer-
sji, to jak króle chodzili w koło, to na 
budowlanej betoniarce było podobno 
zrobione, hałasowało w kościele, ale 
był ruch obrotowy. 
JŚ – Adam Boryczko, to była jego 
betoniarka.
HR – W latach 60-tych stajenka się 
powiększyła i przyszły nowe rozwią-
zania, silniczki i to już było po tej lewej 
stronie, co to dziś stajenka stoi. Trze-
ba było zrobić tło stajenki, to została 
namalowana pierwsza panorama.

– A kto ją malował?
RK – Nyga, ale prawdopodobnie od 
tego malarza Romana Nygi ojciec. 
I to było malowane na takim płót-
nie pościelowym, które było słabe. 
Po paru latach zaczęło się pruć. 
Paręnaście lat temu panoramę 
też Nygi malowały, obydwa Euge-
niusz i Roman Nyga. Powiesiliśmy 
im latem tę panoramę na kościele 
i trzy miesiące malowali. Ta nowa 
panorama jest wyższa od pierw-
szej, namalowana jest na płótnie 
żaglowym, to jest mocniejsza.

– Panorama jest autorstwa 
Nygów, a figury?
HR – Nie wiem czemu, ale kojarzę, 
że poziome to Twój ojciec robił.
JŚ – Tak, konstrukcję do tego mój 
ojciec robił – Ścierski.

– Kiedyś, ktoś powiedział mi 
taką plotkę, że co druga figurka 
jest podobna do Wieczorka.
JŚ – Do Norberta Figla, bo pierwsze 
on strugał. W takiej grupie zawsze 
jest taki ktoś co to ma szczególne 
zdolności manualne, a ktoś drugi 
co lepiej potrafi się z tymi mecha-
nizmami zaprzyjaźnić.

– Kogo macie na myśli?
RK – Ślusarze i elektrycy. Kiedyś 
to była inna technika, bo ja też 
nie pamiętam tamtych początków, 
tylko z opowiadania wiem, że robił 
to Ryszard Gawlik, bardzo zdolny 
kolega ode mnie o rok młodszy, ma 
69 lat. To on prowadził sterowanie 
tej stajenki. On był rzeczywiście 
taki majsterklepka.
HR – Nie, nie, on tylko robił stero-
wanie graniem i niektórych figurek, 
pastuszka, kukułki, a elektryką nie 
zajmował się nigdy.

– Czyli Ryszard Gawlik zajmo-
wał się elektroniką, muzyką.
HR – Elektroniką, te pierwsze 
grania co tam były. No i skarbonkę 
zrobił też. Co jak się tam wrzuciło 

pieniążek to grało. Wszystkim co 
związane było z graniem.

– Kogo jeszcze możemy wymie-
nić z tych takich „złotych 
rączek” co to napędzały?
JŚ – Bijok, Rudolf Noras, tam jesz-
cze był Tadek Ścierski – brat, zro-
bili to razem z panami Stenclami, 
zrobili obecną mechanikę do obrotu 
i kłaniania się króli.

A figurki kto najczęściej strugał?
RK – Z początku był taki Szklorz 
– rzeźbiarz, ale te jego figurki były 
takie nieproporcjonalne, miały duże 
głowy. Później zajął się tym właśnie 
Jan Wieczorek. Bo to trzeba mieć do 
każdej figurki odpowiednią głowę.
HR – Co innego u figurki głowa, a co 

innego mechanizm i ubranie. Pamię-
tam, że pierwsze figurki to postacie 
tych co drzewo rąbią i piłują.
JŚ – To Stencle robiły.
HR – I dzieciątko.
RK – Banaś też robił chyba?
HR – Teraz każda figurka ma indy-
widualny napęd, a wcześniej była 
tzw. transmisja. Był pas trans-
misyjny, wał taki, i z wałów było 
napinane rzemieniami skórzany-
mi do poszczególnych figurek. To 
wszystko wymagało odpowiednie-
go naciągu i z tym były duże prob-
lemy…

– Z grubsza wiemy kto strugał 
figurki, wiemy kto uruchamiał?

444

Rozmowa z budowniczymi ruchomej stajenki 
w kościele św. Bartłomieja Apostoła w Bieruniu
laureatami Pro Publico Bono 2023

Grupa budowniczych ruchomej stajenki w kościele św. Bartłomieja w Bieruniu 2023/2024:
piotr Czerwik, Tomasz Czerwik, Szymon dziubany, Helena Figiel, norbert Figiel, marian Gajewy, 
leon Giermanek, andrzej karkoszka, łukasz karkoszka, Beata kozioł, rajmund krupa, krzysztof 
kulas, mariusz nowak, adam pawełczyk, adam pilorz, Henryk różok, kazimierz Sitko, Jan Ścier-
ski, edmund Tomala, andrzej wróbel, Sebastian Żołna.
na przestrzeni lat do jej powstania przyczynili się członkowie rodzin: Banaś, Boryczko, Byok, 
dąbrowskich, Ficek, Gawlik, kucz, myalskich, noras, nyga, patalong, różok, ryt, Ścierskich, Sitko, 
Stencel, wieczorek, wilk.
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HR – Jeszcze Bijok, co warsztat 
miał, mechanizmy przygotowywał, 
on tam najwięcej zrobił, pasterze co 
w górze chodzą to jest jego dzieło, 
potem praczka, śpiewające i gra-
jące aniołki, kataryniarz, kobieta 
z żarnami, prządka.
RK – Ten co kapeluszem się kłania 
to niby on.
HR – Tak, później taki co klęka, to 
też jego. On dużo figurek zrobił.

Szaty kto szył?
RK – Pierw były panie nieznane, 
a w późniejszych latach to żona 
Norberta Figla. Bo ona rzeczywi-
ście taka prawdziwa szwaczka, 
na kopalni pracowała. I ona nawet 
wykonuje artystyczne obrazy nićmi. 
Ona zajęła się tym. Wzięła zdjęcie 
ślązaczki, czy górala i według zdjęć 
szyła stroje. Papież ma 33 guzi-
ki, nasz kardynał Nagy tak samo 
w tych sutannach. I to ona wszyst-
kie te figury nam ubrała. Po mate-
riał na ubranie dla górala jechali 
do Zakopanego, bo tu nie kupisz 
pan takiej wełny. Nie można górala 
ubrać w płótno, bo wyglądałby jak 
piekarz, musi być ubranie wełniane, 
więc pojechali po materiał do Zako-
panego na ubranie do górali i na 
kapelusz. Oni się temu poświęcili 
obydwoje, żona jego i on. Norbert 
Figiel zrobił dużo mechanizmów 
do figurek, a Wieczorkowi to nawet 
powiedział: – Panie Janie, Pan to 
tak te figurki struga, Pan już długo 
może nie pożyć, uwiecznij się Pan! 
I się uwiecznił! 

– Czyli oprócz tego, że mecha-
nizm poruszający jest bardzo 
precyzyjny, wręcz zegarmi-
strzowski, to cała stajenka 
– jakby to powiedzieć – to taka 
wielka dbałość o szczegóły, że 
nawet ubiory muszą być niemal 
oryginalne?
RK – Ornat księdza Popiełuszki 
– cały wyszywany, bo to był surowy 
materiał, a ornatu takiego małego 
nigdzie nie można kupić, to wszyst-
ko wyszyła Pani Helena. Wszystkie 
te stroje i dalej chce szyć, choć 
narzeka na zdrowie.
JŚ – A nam się już miejsce w sta-
jence kończy.
RK – Jest parę postaci autentycz-
nych: ksiądz Popiełuszko, ledwo go 
zamordowali to zaraz była twarz 
zrobiona, nie chodzi tylko o ubiory, 
twarz musi odpowiadać danej oso-
bie, błogosławiony Edmund Boja-
nowski – założyciel naszych Sióstr 
Służebniczek, co klasztor jest w Bie-
runiu od ponad 120 lat, tam jest sio-
stra Łucja, która u nas w kościele 
pracowała, zastrzyki dzieciom biła, 
na rowerze jeździła po wszystkich 
wsiach, później jej parafianie moto-
rower „Komar” kupili. Papież nasz, 
kardynał Nagy, tu twarze odpowia-
dają osobom. Jest piekarz, szewc, 
pilarz, praczka, drwal, szlifierz i te 
są w regionalnych strojach i anoni-
mowe.

– Ile tych figur jest dzisiaj? 
JŚ – Ktoś to kiedyś porachował na 
98. 
RK – W planach jest – bo będzie 
ogłoszony błogosławionym – nasz 

parafianin z Bierunia Franciszek 
Miśka i jeszcze trzeba by było kie-
dyś zrobić figurkę kardynała Hlon-
da. To byłaby okrągła setka.
JŚ – Z czego 80 to te ruchome!

– 100 figur, te wszystkie 
mechanizmy, dźwięk, światło, 
panorama miasta, ile Wam to 
czasu zajmuje, żeby tą stajenkę 
postawić?
RK – Około 2. tygodni, niekiedy 
idzie to prędzej.
JŚ – To idzie zrywami, przychodzi-
my rano, a jak trzeba to idziemy po 
południu na 2-3 godziny.
RK – Każdą figurkę przed monta-
żem trzeba sprawdzić, czy dzia-
ła, czy coś się nie zepsuło. Takie 
przeglądy to robi się wcześniej. Ci 
młodzi teraz mają dostęp do Inter-
netu. Jest taki Szymon Dziubany 
to on tam po Internetach patrzy, 
wyszukuje silniczki wolnoobroto-
we, skupuje różne gotowe figurki, 
jakieś ptaszki, naczynia, on się 
tym interesuje i cały rok tym żyje. 
W domu robi w garażu, a potem to 
przynosi. Jak teraz będziemy roz-
bierać stajenkę, to co się zepsuło, 
któryś chętny zabierze do domu, 
będzie to remontował. Wyremontu-
je i przywiezie za rok gotowe. I ta 
nowa technika, kiedyś był magneto-
fon szpulowy, co 2. godziny trzeba 
było przewijać taśmę, potem dwu-
kasetowy z rewersem to się prze-
wijało automatycznie. To Henryk 
Różok zrobił. Teraz jest sterownik, 
taka kosteczka 2x2, czy 3x3, tam 
jest wszystko wgrane.
HR – Światła też są przerobione. 
Kiedyś to szło cały czas, a dziś np. 
pokłon króli powoduje, że wszystko 
staje i część świateł wtedy też gaś-
nie. Jak skończy się pokłon znowu 
wszystko się włącza. Kiedyś świeci-
ły na stałe i wszystko było na 220V. 
Dziś elektronika i niskie napięcia, 
sterowniki, szafa elektryczna, dziś 
technika jest lepsza i jest bezpiecz-
nie. 

– Pieniędzy za to nie bierzecie, 
szopka rośnie i trwa, to co Was 
napędza do tej roboty?
RK – Pasja, tradycja, jak to jest 
w parafii to trzeba to podtrzymać.
JŚ – Do siebie tego nie robimy, tylko 
do ludzi!
RK – Tradycję trzeba podtrzymać, 
bo to jest coś pięknego i mało kto 
może mieć coś takiego. Nawet przy-
jechali kiedyś do proboszcza i do 
mnie z muzeum w Wiśle z prośbą 
o dokumentację, bo chcieli sobie 
taką samą stajenkę wybudować. 
Odpowiedziałem, że tu nie ma doku-
mentacji, tu wszystko jest w głowie, 
ktoś wymyślił i zrobił, a wszystko 
jest przekazywane słownie, z poko-
lenia na pokolenie.
JŚ – U mnie była tradycja w rodzi-
nie. Zaczął to mój ojciec, szwagier, 
jeden brat, drugi brat, trzeci brat. 
No to mnie też nie minęło. Przez 
18 lat mieszkałem w innej miej-
scowości, gdy wróciłem, kolega mi 
powiedział: – przyjdź do stajenki, 
bo ludzi nam trzeba. To poszed-
łem…

Z Rajmundem Krupą, Henrykiem Różokiem i Jan Ścierskim

gawędzili Magdalena gołąb i Zdzisław Kantor

To tytuł wystawy, która prezen-
towana jest obecnie w Galerii 
Starostwa powiatowego w Bie-
runiu. autorką prezentowa-
nych prac jest Beata plewniok. 

Pochodząca z Bierunia artystka 
pasję do tworzenia grafiki odkry-
ła już w szkole podstawowej. Pod 
okiem nauczyciela Karola Wierz-
gonia najpierw doskonaliła swój 
warsztat w technice linorytu, która 
nauczyła ją cierpliwości oraz pre-
cyzji w stawianiu kresek. Później 
zmieniła technikę oraz narzędzie, 
i tak od wielu lat zajmuje się rysun-
kiem. 

Jak sama mówi: – Teraz do papie-
ru delikatnie dociskam rapidograf 
– pióro z czarnym tuszem, starając 
się przy tym, aby na kartce powsta-

ły takie kreski, które pozwolą Ci 
„dotknąć” gładkich piór bociana czy 
miękkiej sierści zająca. Inspiracje 
czerpie z natury, a jej prace cha-
rakteryzują się subtelnością i wiel-
ką dbałością o szczegóły. Docenił 
to m.in. prezydent RP, umiesz-
czając prace graficzki w domku 
myśliwskim Zamku Prezydenckie-
go w Wiśle. Artystka tworzy rów-
nież wielkoformatowe tapety. Jest 
właścicielką marki BeataSketches, 
dzięki której, każdy może poznać 
kreślony jej ręką świat. W werni-
sażu wystawy uczestniczyli przed-
stawiciele władz powiatu, radni 
powiatowi oraz liczne grono przyja-
ciół artystki. Wystawę można oglą-
dać do końca marca, w dni robo-
cze, w godzinach pracy Starostwa 
Powiatowego w Bieruniu. (red.)

tuszem pisane 

Z okazji 200. lecia powstania Bieru-
nia Nowego ukazała się nowa książ-
ka Henryka Ganobisa – laureata 
powiatowego Clemensa – „Wędrów-
ki po historycznych miejscach 
Nowego Bierunia”. Publikacja nosi 
podtytuł: „Opisy, wspomnienia, 
relacje, dokumenty mieszkańców” 
i jeśli dodać do tego ilustracje i foto-
grafie to w ten sposób mamy pełny 
opis zawartości tego wydawnictwa. 
Warto jeszcze podkreślić fakt, że to 
wszystko zajęło, aż 270 stron i jest 
bezcennym almanachem przeszło-
ści Bierunia Nowego. Autor – wspie-
rany przez Alojzego Lyskę – nie 
zawiódł, a wiele fotografii nie było 

dotąd publikowanych. Warto sięg-
nąć po tę unikalną książkę i … nie 
jest to rada tylko dla bierunioków.    

Ponownie na rynku księgarskim 
ukazała się książka kucharska „Boj-
szowy od kuchni”. Wydawnictwo 
przygotowane przez Stowarzyszenie 
„Dobro Bez Granic” – także laureata 
Clemensa,  pojawia się na lokalnym 
rynku księgarskim w związku z jubi-
leuszem 150. lecia Bojszów Nowych. 
Przepisy składające się na książkę 
zostały udostępnione przez miesz-
kańców gminy, a całość opracował 
zespół Karolina Gwiszcz, Wojciech 
Gwiszcz, Martyna Gwóźdź, Nata-
lia Marzec, Jerzy Marzec, Urszula 
Pomietło, Karolina Stolarska-Bigos 
i Mirosława Walter. Pozycja zawiera 
70 oryginalnych przepisów kulinar-

nych ze zdjęciami, a wszystko pre-
zentuje się bardzo smakowicie. 

Na zakończenie warto nadmienić, 
że kolejnego wydania doczekała się 
„Tajemnica Cecylii Broll” autorstwa 
Rafała Ryszki. Ta sensacyjna opo-
wieść osadzona w realiach wojen-
nego Śląska jest pozycją niezwykle 
poczytną i zapewne doczeka się 
jeszcze nie jednego wznowienia, 
tym bardziej, że autor zapowiada 
już kolejną swoją książkę. 

Wszystkie wspomniane pozycje 
ukazały się ze wsparciem samo-
rządów gmin Bieruń i Bojszowy 
oraz powiatu bieruńsko-lędzińskie-
go. Wydawcą tradycyjnie jest Sto-
warzyszenie Rozwoju Zawodowego 
Śląska i Małopolski. (red.)         

wydało się…


